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Kulturní a informační centrum města Přelouče
vás zve

Na úvod 54. schůze Rady města Přelou -
če ze dne 2. 12. 2024 se doporučilo zastu pi -
 telstvu schválit rozpočtové opatření č. 7 roz -
 počtu města na rok 2024, dále se stanovilo
nájemné z hrobového místa na veřejném po -
 hřebišti ve výši 10 Kč/m2/rok, dále cenu za služ -
 by s nájmem spojené ve výši 200 Kč/m2/rok
a rada také schválila vzor smlouvy o nájmu
hrobového místa vše s platností od 1. 1. 2025.
Dále se doporučilo zastupitelstvu schválit
roz počet města na rok 2025 a střednědobý
výhled rozpočtu města na období 2026 –
2028. Projednal se a schválil dodatek č. 1
Smlouvy o dílo na realizaci veřejné zakázky
„Skatepark Přelouč“ s dodavatelem Hydro
Gas Manufacture, s. r. o., kterým se snížila
cena o 18 tisíc Kč bez DPH z důvodu změny
termínu dokončení akce do 20. 12. 2024.
Dal  ším bodem bylo vyhodnocení studí pro -
vedi telnosti FVE na vybraných budovách
v majetku města s tím, že se odsouhlasilo
podání žádosti o dotaci na výstavbu FVE na
budově školní jídelny v ulici Obránců míru
čp. 1714 v Přelouči s předpokládanou ná -
vratností investovaných financí 3,6 roku
a městského úřadu v ulici ČSA čp. 1665
s předpokládanou návratností investova-
ných finančních prostředků 3,8 roku. Na vě -
domí se vzala zá měr společnosti CETIN a. s.
na výstavbu op tické sítě v Přelouči. Schvá-

lila se smlouva o dí lo na vypracování pro-
jektové dokumentace na obnovu obvodové -
ho pláště budovy Občanské záložny se spo -
lečností INRECO, s. r. o. Hradec Králové za
cenu 1 478 000 Kč bez DPH. Projednaly se
majetkové převody a zří zení věcného bře-
mene, zápisy z jednání OV Lohenice ze dne
7. 3. 2024, 12. 9. 2024, 2. 10. 2024 a 6. 11.
2024, dále OV Klenovka ze dne 10. 11. 2024,
KMS Tupesy ze dne 12. 11. 2024, KMS Ště-
pánov ze dne 6. 11. 2024. Projednaly se ta-
ké body z jednání Komise pro rozvoj města
ze dne 11. 11. 2024. Na základě zápisu z jed-
nání Komise bezpečností a dopravní ze
dne 14. 11. 2024 radní souhlasili s umístěním
dopravního značení B29 – Zákaz stání v uli -
ci Pražská u domu čp. 591, s umístěním do -
prav ního parabolického zrcadla v křižovat -
ce ulic K. Čapka a Žižkova a odsouhlasili
přemístě ní stávajícího informativního mě-
řiče v místní části Lhota před křižovatku do
místní čás ti Škudly. Doporučilo se také za-
stupitelstvu msta rozhodnout o poskytnutí
dotací na rok 2025 pro Charitu Přelouč.
Jedním z posledních bodů této rady byla
aktualizace pravi del pro poskytování do-
tací z rozpočtu města. Na závěr rady se pak
odsouhlasila realizace pomníku letce RAF
Karla Fialy u jeho rod ného domu čp. 1 ve
Štěpánově a také umístě ní tří Kamenů zmi -

zelých v chodníku u domů čp. 332 v ulici Tů -
my Přeloučského (2 ks) a čp. v Pražské ulici
(1 ks). 

Další v pořadí 55. schůze Rady města
Přelouče ze dne 16. 12. 2024 schválila hned
v úvodu změnu č. 4 plánu odpisů pro příspěv -
kové organizace na rok 2024, projednaly se
majetkové převody, zřízení věcného břeme -
ne, zápisy z jednání OV Mělice ze dne 2. 12.
2024, KMS Lhota – Škudly ze dne 6. 12. 2024,
Komise sportovní ze dne 4. 12. 2024 a také
Komise sociální a zdravotní ze dne 11. 12.
2024. V souvislosti s projektem „Městský
park Přelouč – VEGETAČNÍ ÚPRAVY“ se
schválil dodatek č. 1 s dodavatelem Michal
Kindl, Slavkovice, kterým se zvýšila cena
o 269 798 Kč bez DPH a změnil se termín
dokončení akce do 30. 5. 2025. Jedním z bo -
dů rady byla také rekonstrukce elektroinsta -
lace v pavilonech MŠ Kladenská 1332, Pře-
louč a s ní související náležitosti. Radní dále
schválili smlouvu o zajištění dopravní ob-
služnosti na části území Pardubického kra -
je v období od 15. 12. 2024 do 13. 12. 2025
a úhra dě nákladů s tím spojených mezi měs -
tem Přelouč a Pardubickým krajem, dále
do datek č. 1/2025 ke smlouvě o poskytová -
ní služeb č. 64/02 o odvozu odpadu ve měs -
tě Přelouč ze dne 28. 12. 2001 nebo smlou-
vu o umístění a provozování kontejnerů pro
sběr oděvů a textilu. 

Dne 19. 12. 2024 se konala 56. Rada měs -
ta Přelouče v roce 2024 a projednala se ve -
řejná zakázka Revitalizace ploch Základní
školy Přelouč, Smetanova 1509, dále rekon -
strukce ulice Foersterovy – výběr dodava-
tele a smlouva o dílo a schválení dodatku
č. 1 smlouvy o dílo pro zakázku Informativ-
ní měřiče rychlosti v Přelouči. 

Dne 19. 12. 2024 se konalo XIII. zasedání Zastupitelstva města
Přelouče. Na úvod předložil zastupitelům starosta Martin Šmíd Zprá -
vu o činnosti rady města v období mezi XII. a XIII. zasedáním zastu -
pitelstva města. Na vědomí se vzaly návrhy a stanoviska výborů
majetkového ze dne 9. 12. 2024 a finančního ze dne 4. 12. 2024. Dále
následovaly návrhy a stanoviska Osadních výborů Klenovka ze dne
10. 11. 2024, Osadního výboru Lohenice č. 2/2024 ze dne 7. 3. 2024,
č. 3/2024 ze dne 12. 9. 2024, č. 4/2024 ze dne 2. 10. 2024 a č. 5/2024
ze dne 6. 11. 2024 a také Osadního výboru Mělice ze dne 2. 12. 2024.
Schválilo se rozpočtové opatření č. 7 rozpočtu města na rok 2024, střed -
nědobý výhled rozpočtu města na období 2026–2028 a také ná vrh
rozpočtu města na rok 2025. Dalším bodem jednání byly majet kové
převody. Zastupitelé schválili Darovací smlouvy na převod dopravní
a technické infrastruktury v lokalitě RD Libušina, dále také Dohodu
o narovnání – vydání bezdůvodného obohacení, návrh na poskytnutí
dotací na rok 2025 z rozpočtu města a schválila se také Aktualizace
Pravidel pro poskytování dotací z rozpočtu města Přelouče. 

Veškerá usnesení z rady a zastupitelstva města naleznete na
stránkách města.

Text: MG

Rada města

Zastupitelstvo města

V prosinci se konaly poslední tři rady města a mezi body jednání se například od-
souhlasila realizace pomníku letce RAF Karla Fialy a umístěné nových tří Kamenů zmi-
zelých v Přelouči. Schválila se rekonstrukce elektroinstalace v pavilonech MŠ Kladen-
ská 1332, Přelouč. Na XIII. zasedání Zastupitelstva města Přelouče se projednalo všech
13 bodů dle navrženého programu. 



51/2025

Zprávy z radnice

4 leden 2025

Zprávy z radnice

zentant školy. V Městské knihovně Přelouč se jako vždy prv-
ňáčci pasovali na čtenáře. Zástupci místních částí sportovali
a soutěžili v Mělicích v Hrách bez hranic. Přeloučští hokejba-
listé oslavili 30 let svého klubu. 

Červenec
Celkem 60 zástupců TJ Sokola Přelouč se zúčastnilo XVII. vše -

sokolského sletu
v Praze. Dne 1. 7.
by se dožil život-
ního jubilea pře-
loučský význam-
ný rodák, patriot
a výtvarník Ivo
Štěpánek. Po ce -
lý rok jsme si pa-
na Štěpánka při -
pomínali. V Roštu
o něm vycházely články od jeho syna Martina Štěpánka. Byly
zrealizovány 2 výstavy a přednáška. Pro stavební odbor začal
platit nový stavební zákon a zároveň přibral nově dalších 15 obcí
do své agendy.

Srpen
V městském parku se zpřístupnilo nové dětské hřiště a to-

bogan. Koncem lé -
ta se již zcela zře-
telně začala rýso-
vat přístavba nové
třípodlažní budo-
vy ve Školní ulici.
Tehdejší ministr pro
místní rozvoj Ivan
Bartoš navštívil
a diskutoval o digi-
talizaci stavebního
řízení se zástupci
přeloučského sta-
vebního odboru.
Bě hem celého lé-
ta pořádala Měst-
ská knihovna Pře-
louč několik celo-
prázd ninových
soutěží a pomá-
hala s programem
příměstských táborů. Na břehu Labe se v prostorách bývalé
plovárny konal 3. ročník letního Pobřežního festivalu, který
organizuje Václav Mazal. 

Září
Hned začátkem září nás potrápily bohužel povodně. Nutno

ale dodat, že určitě ne v takovém rozsahu, jako některá jiná
místa naší republiky. Nejvíce postiženými oblastmi byla Lhota,
Škudly, Lohenice a Mělice. Při povodních pomáhali přeloučští
dobrovolní hasiči, skauti a mnoho dalších. Zhruba po týdnu
největší voda opadla a Přelouč se začala připravovat na nej-
větší a nejvýznamnější kulturní a společenskou událost, kte-
rou je udílení Cen Františka Filipovského za dabing. Letos se
konal jubilejní 30. ročník a mezi vzácné hosty, kteří na slav-
nostní vyhlášení výsledků přijeli, patřili Eliška Balzerová, Petr
Štěpánek a Zlata Adamovská, Pavel Rímský a další. Zároveň
v tento slavnostní den na Masarykově náměstí probíhal boha -
tý kulturní a doprovodný program a jako bonus k tomu všemu

přálo dabingovým slavnostem i počasí. Tři kameny zmizelých
se usadily na Masarykově náměstí před domem čp. 25. Patří
třem členům rodiny Munkových, kteří se stali oběťmi nacismu
během druhé světové války. 

Říjen 
Technické služby města Přelouče opravily lávku přes Labe na

Slavíkovy ostrovy. Dne 28. 10. 2024 jsme si připomněli 106. vý -
 ročí založení samostatného československého státu u pomní-
ku. Do Přelouče zavítal historický parní vlak. 

Listopad
Hned začátkem listopadu Technické služby města Přelou-

če instalovaly krásný vánoční strom na Masarykovo náměstí
a pomalu se začala Přelouč zdobit a připravovat na Vánoce.
V městském kině se uskutečnila veřejná beseda na téma vý-
stavby vysokorychlostní tratě a jejího dopadu na Přelouč a oko-
lí. Čtvrtou listopadovou sobotu se pořádaly na Masarykově
náměstí pravé vepřové hody a účast a zájem o zabíjačkové
dobroty byla veliká. V předsálí kina se koncem listopadu slav-
nostně zahájila panelová výstava České hrdinky, kterou pro
naše město zajistila senátorka Miluše Horská. Pro veřejnost
je přístupná zhruba do poloviny ledna 2025 a přináší 25 por-
trétů a příběhů významných českých žen. Výletní loď Arnošt
z Pardubic se vrátila po kompletní rekonstrukci zpět na řeku
Labe a na vodu se spouštěla právě u nás v Přelouči. 

Prosinec
Nový skate park a fitness program v parku pod Občan-

skou záložnou ocení především milovníky pohybu. První ad-
ventní neděli se celé naše město vánočně rozsvítilo. Na Ma-
sarykově náměstí a budově Občanské záložny se objevily
nové světelné prvky. Poděkování patří Technickým službám
města Přelouče, které výzdobu zajišťují. V Občanské zálož -
ně se konaly krásné vánoční koncerty Základní umělecké
školy Přelouč a Smí -
šeného pěveckého
sboru J. B. Foerster.
Ta  ké letos jsme si
společně s  dět  mi
zazpívali 23. 12. před
Občanskou zálož -
nou. Půlnoční mše
v  kostele svatého
Ja kuba se mimo-
řádně konala již od
22 hodin.

Leden
Zvýšil se poplatek za svoz komunálního odpadu. Ale –

čím více a kvalitně budeme třídit, tím méně budeme muset
do budoucna zvyšovat poplatek za svoz komunálního od-
padu. Město to dlouhodobě samotné finančně skutečně
nemůže zvládnout. Zatím se třídit co nejlépe v našem měs-
tě všichni učíme, možná se i zlobíme, že se zvyšuje poplatek
na svoz KO, ale věřte, týká se to celé naší republiky, nejenom
Přelouče. Pojďme se toho nebát a sku tečně dobře třídit. Do
funkce ředitele Technických služeb města Přelouče nastou-
pil Ing. Zdeněk Mrkvička a navázal tak na letitou práci svého
předchůdce Karla Šilhavého, který působil ve vedení TSMP
od ledna 1999. 

Únor
V sobotu 10. února se konalo Masopustní odpoledne, měs-

tem prošel velký průvod masek a na Masarykově náměstí
probíhal bohatý do -
provodný program.
Pokřtilo se II. vydá-
ní knihy Dějiny měs -
ta Přelouče I. díl
(1086 – 1618). Auto-
rizovaný dotisk před -
stavil 13. února 2024
Prof. PhDr. Petr Vo-
rel, CSc., který na-
vázal na první vý-
tisk tohoto dílu, do-
plnil a aktualizoval
některé informace.
V Občanské zálož-
ně pořádalo město
Pře louč tradiční ples
města. Zprovoznila
se znovu lávka přes Labe na Slavíkovy ostrovy, s jejíž opra-
vou se začalo koncem léta 2023. Pro Pečovatelskou službu
se zakoupil další nový elektromobil. 

Březen
Zahájily se stavební práce na cyklostezce Přelouč – Kle-

novka a v Městském parku Přelouč se připravovaly další fá-
ze celé revitali-
zace. Ve Vinoté-
ce U Kotýnků se
konala vernisáž
Broumovské ko -
stely – začátek
Východočeské
svatojakubské
cesty. V měst-
ské knihovně se
celý měsíc nesl
program v du-

chu březen – měsíc čtenářství. 

Duben
Technické služby města Přelouče začaly s obnovou zeleně

ve městě, na hřbitově došlo na úpravy hlavní cesty a instalaci
nového osvět le ní. Odstartovaly práce na nových chod ní  cích

v Havlíč kově uli ci. V po řadí 6. roč ník Ko cour kovského van-
drování uspořádalo pře  loučské skautské středisko. Smí šený
pěvec ký sbor J. B. Foer ster uspořádal Jarní koncert na po-
čest oslav Roku české hudby a také u příležitosti 165. výročí od
narození J. B. Foerstera. Rok české hudby se v Přelouči oslavil
také například
pásmem Svato -
jakubských kon -
certů, které or -
ga nizovala Řím-
skokatol ická
farnost Přelouč.
V rámci soutě-
že dechových
orchestrů Zá -
klad ních umě -
leckých škol ten
náš přeloučský
Dechový or che -
str ZUŠ Přelouč
pod vedením
Mi chala Chme -
lař vyhrál ZLA-
TO a postoupil
do celostátního
kola. Nejkrás-
nějším stromem
Přelouče se sta -
la Královská lípa na Masarykově náměstí. 

Květen 
Starosta Martin Šmíd se setkal s prezidentem Petrem Pavlem

během jeho návštěvy v Pardubickém kraji. Město Přelouč zí-
skalo 1. místo v soutěži obcí nad 5000 obyvatel za nejvyšší vý-
těžnost zpětného odběru drobného elektrozařízení v roce 2023.
V parku pod Ob čan skou záložnou se instalovaly nové her ní
prvky a to bogan. Putovní venkovní pa ne lo vou výstavu Pě -
 tiletka běsů jsme si mo hli pro  hlédnout v blízkosti Pern štýn ské -
ho náměstí. 

Červen 
Jubilejní 65. ročník Celostátního žákovského turnaje v ko-

pané vyhrál tým Zbrojovka Brno. Náš domácí tým získal Po-
hár slušnosti. Odstartovaly letní středeční koncerty na Ma-
sarykově náměstí. V několika lokalitách města se postupně
provedla rekonstrukce veřejného osvětlení. Město Přelouč
předalo nejlepším žákům našich základních škol titul Repre-

Letem světem Přeloučí v roce 2024



Odbor životního prostředí

Kontrola sítě budek 
pro ptáky a netopýry 
na území města Přelouč –
Hnízdní sezóna 2024

Na základě kontroly a čistě-
ní budek pro drobné pěvce by-
lo jejich využití ptáky v roce 2024
vypočteno na 98 % (65/66) –
za hrnuje dokončená hnízda, zá -
 klady hnízd, nocoviště ptáků.
Dokončená hnízda ptáků byla
nalezena v celkem 97 % (64/66)
budek. Budky byly využívány ke
hnízdění nejméně 2 druhy ptá-
ků: sýkora koňadra (Parus major), vrabec (Passer montanus/do-
mesticus), část hnízd nebylo možné vlivem poškození určit do úrov -
ně druhu (27 %; 18/66). Základy hnízd (resp. nedokončená hnízda)
ptáků nebyly v roce 2024 zaznamenány. Nocoviště ptáků byla na-
lezena v 1 % (1/66) budek. Pouze jedna budka zůstala v roce 2024
nevyužita ptáky.

Nejvýznamnějšími zjištěními hnízdní sezóny 2024 jsou následující
skutečnosti:
1.   vysoký meziroční nárůst obsazenosti sýkorníků (+ 23 %), obsaze -

nost 97 % ukazuje na nasycení sítě budek (možné řešit zahuš-
těním);

2.  opakovaně vysoká obsazenost špačníků (100 % – nasycení sítě
tohoto typu budek);

3.  výskyt savců a blanokřídlého hmyzu v rámci sýkorníků;
4.  meziroční zvýšení využití netopýrníků (+20 %) mikrochiroptery;
5.  vymizení tří druhů ptáků ze vzorku sýkorníků;
6.  dominance vrabců ve vzorku budek (78 %);
7.  souhrnná evidence deseti druhů ptáků za osm sezón – sýkora

koňadra, vrabec, sýkora modřinka, sýkora uhelníček, brhlík lesní,
rehek zahradní, konipas, rehek domácí, poštolka obecná, špa-
ček obecný.

Mgr. Jan Feranec
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Na povinnost úhrady poplatku NEUPOZORŇUJEME!

Místní poplatek za obecní systém 
odpadového hospodářství 

a)  fyzická osoba přihlášená v obci 840,- Kč

b)  vlastník nemovité věci zahrnující byt, rodinný dům nebo stavbu
pro rodinnou rekreaci, ve které není přihlášena žádná fyzická
osoba a která je umístěna na území obce 840,- Kč

   § u odst. b) nutná ohlašovací povinnost k evidenci –
pokud nebude splněna ohlašovací povinnost vlast-
níkem nemovitosti, správce daně může uložit poku tu
do výše 500 000,00 Kč (§ 247a zákona 280/2009 Sb.
– daňový řád, ve znění pozdějších předpisů)

Splatnost poplatku
Poplatek je splatný nejpozději do 30. června příslušného kalendář -
ního roku (peníze na účet města Přelouče musí být připsané nej-
později 30. června).

Vznikne-li poplatková povinnost v průběhu kalendářního roku, je
poplatek splatný nejpozději do 6 měsíců ode dne, kdy poplatková
povinnost vznikla.

Platba za dítě
Dítě do jednoho roku svého věku je osvobozeno. Dovrší-li dítě v ka -
lendářním roce jeden rok svého věku, je poplatek (poměrná část)
splatný vždy do 30. června příslušného kalendářního roku.

POZOR – při platbě vždy uvádět u KAŽDÉ osoby přidělený varia bil -
ní symbol – zjištění na Městském úřadě v Přelouči (oddělení po hle -
dávek a přestupků, pokladna), číslo účtu: 19-1425561/0100 KB, a.s.
(pozor na předčíslí)

Další informace: 
Obecně závazná vyhláška Města Přelouč č. 1/2024, č. 9/2023 

Na povinnost úhrady poplatku NEUPOZORŇUJEME!

Sazba poplatku: 

a)  za prvního psa držitele přihlášeného v obci 

   § v rodinném domě v části města Přelouč 360,- Kč 

   § v ostatních případech v části města Přelouč    1 200,- Kč

   § v částech města Lohenice, Mělice, Klenovka, 
    Štěpánov, Tupesy, Lhota a Škudly 120,- Kč

b)  za druhého a dalšího psa držitele přihlášeného v obci 

   § v rodinném domě v části města Přelouč 540,- Kč

   § v ostatních případech v části města Přelouč 1 500,- Kč       

   § v částech města Lohenice, Mělice, Klenovka, 
    Štěpánov, Tupesy, Lhota a Škudly 360,- Kč

c)  za psa, jehož držitelem je osoba starší 65 let

   § za prvního psa 120,- Kč

   § za druhého a každého dalšího psa 300,- Kč 

Ohlašovací povinnost:
Poplatník je povinen podat správci poplatku ohlášení nejpozději
do 15 dnů ode dne, kdy se pes stal starším 3 měsíců, nebo ode dne,
kdy nabyl psa staršího 3 měsíců, dojde-li ke změně, je poplatník
povinen tuto změnu oznámit do 15 dnů ode dne kdy nastala.

Splatnost poplatku: 
Poplatek je splatný nejpozději do 30. 6., vznikne-li poplatko vá po-
vinnost po datu splatnosti, je poplatek splatný nejpozději do patnác -
tého dne měsíce, který následuje po měsíci, ve kterém poplatková
povinnost vznikla.

POZOR – při platbě vždy uvádět u KAŽDÉHO poplatníka přiděle ný
variabilní symbol – zjištění na Městském úřadě v Přelouči (oddělení
pohledávek a přestupků, pokladna), číslo účtu: 19-1425561/0100
KB, a.s. (pozor na předčíslí)

POZOR: Od 1. 1. 2020 jsou nadále, mimo stávajícího osvobození,
osvobozeny osoby, které jsou závislé na jiné fyzické osobě a osoby
s průkazem ZTP. U poplatníka, který je poživatelem invalidního, sta -
robního, vdovského nebo vdoveckého důchodu, který je jeho jedi -
ným zdrojem přijmu, anebo poživatelem sirotčího důchodu platí
úleva – sazba za prvního psa 120,- Kč, za druhého a dalšího psa
300,- Kč.

Další informace: Obecně závazná vyhláška Města Přelouč č. 10/2023

Upozornění
MÍSTNÍ POPLATEK ZA OBECNÍ SYSTÉM 
ODPADOVÉHO HOSPODÁŘSTVÍ 
(poplatek za komunální odpad)

Upozornění
MÍSTNÍ POPLATEK ZE PSŮ

Od 1. ledna 2025 do 30. června 2025 (peníze na účet města Pře -
louče musí být připsané nejpozději 30. června) se hradí místní
poplatek za obecní systém odpadového hospodářství na rok
2025!

Od 1. ledna 2025 do 30. června 2025 (peníze na účet města
Přelouče musí být připsané nejpozději 30. června) se hradí
místní poplatek ze psů na rok 2025!

Vážení odběratelé, 

v souladu s obecně závaznými předpisy (zákon č. 526/
/1990 Sb., o cenách, ve znění pozdějších předpisů, vyhláš kou
č. 450/2009 Sb., o cenách, kterou se provádí zákon o cenách
a cenovým výměrem MF ČR – věcně usměrňované ceny – plat-
ným pro příslušné kalkulační období, jakož podle vyhlášky
č. 428/2001 v platném znění, kterou se provádí zákon o vodo-
vodech a kanalizacích pro veřejnou potřebu – dle přílohy č. 19
této vyhlášky) a na základě rozhodnutí statutárních orgánů
společnosti Vodovody a kana lizace Pardubice, a. s. byla
schválena úprava ceny vodného a stočného od 1. 1. 2025
takto:

Vodné:     cena za 1 m3 dodané vody činí 
                 68,56 Kč + DPH zákonem stanovené výše

Stočné:    cena za 1 m3 odvedené odpadní vody činí 
                 67,85 Kč + DPH zákonem stanovené výše

Vyúčtováním vodného a stočného za období, v němž dojde
k úpravě cen, nebude-li proveden odečet stavu měřidla,
bude provedeno poměrem, a to k počtu dnů za období
před a po úpravě cen. Od data změny budou použity no-
vé ceny.

Jménem společnosti Vodovody a kanalizace Pardubice, a. s.,
Ing. Jiří Fiedler

Obchodně-ekonomický náměstek

Po kontrole technického stavu byla provedena determinace
or ganismů obsazujících budku. Následně bylo provedeno vy -
čistění budky pro opětovné využití v příští hnízdní sezóně. V prů -
běhu prací byly prováděny drobné opravy a v ojedinělých pří-
padech deinstalace budek.
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Svozový kalendář
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Svozový kalendář



Byl to právě on, kdo v roce 2007 oslovil ně -
kolik přeloučských majitelů historických auto -
mobilů či motocyklů s myšlenkou seskupit
se do klubu a organizovat společná setkání,
vyjížďky a výstavy vozidel. V době založení
mělo občanské sdružení AMV Přelouč cel-
kem 17 členů, víceméně z Přelouče a blízké-
ho okolí.

Hned v následujícím roce přišel Josef Ha -
vrda s další smělou myšlenkou, a to uspo -
řádat rallye historických vozidel. Obklopen
ochotnými členy klubu poté v nád herných
kulisách přeloučského náměstí uspořádal
první ročník Rallye Železné hory. Na start se
přihlásilo a odstartovalo hned 90 posádek
automobilů resp. moto cyklů a tradice byla
započata. V dalších ročnících musel být pro
velký zájem počet startujících již regulován,
přesto se od té doby každou poslední srp-
novou sobotu zaplní Masarykovo náměstí
do posledního volného místa jednak vozidly
účastníků rallye, jednak historickými vozy pří -
znivců a diváků. Atmosféru k zároveň pro-
bíhající dopolední výstavě vozidel navozuje
swingová hudba a v poledne na trať vyráží
prv ní vozidla z kategorie nejstarších auto mo -
 bilů a motocyklů. Prestiž přeloučské rallye
dovozuje účast již velice vzácných a hodnot -
ných vozidel vyrobených na začátku 20. sto -
letí a tak zde diváci mohli zhlédnout např.

první automobil vyrobený v Mladé Boleslavi
Laurin a Klement Voiturette či další skvosty
jezdící ještě na dřevěných loukoťových kolech
vyrobené jak v Evropě, tak v zámoří, stejně
ja ko první motocykly poháněné řemenovým
převodem.

Členská základna klubu se během let
úspěš ně rozšiřovala, kromě členů z blíz  ké ho
okolí Přelouče se zde již registrovalo vel  ké
množství veteránistů z Pardubic a vzdá  le něj -
šího okolí a jako unikát lze zmí nit člena nej-
vzdálenějšího, leč aktivně se účastnícího vět -
šiny klubových akcí, a to majitele Re naultu 8
bydlícího v Hranicích na Moravě. Klub není
vyhraněn pro konkrétní značku či stáří vo-
zidla a tak je vozový park velice pestrý. Klub
se pod vede ním pana Havrdy rozrostl do
současného počtu 50 registrovaných členů.

Početný a fungující spolek se stal od roku
2012 pev nou součástí Českého klubu histo-
rických vozidel, z.s.

Kromě zmíněného vrcholu veteránské se -
zóny v podobě rallye klub pod vedením pa-
na Havrdy organizoval společné vyjížďky pro
členy i spřízněné veteránisty z okolních klu-
bů, pořádal výstavy u příležitosti různých
městských slavností v re gionu a taktéž klub
několikrát vystavil svá vozidla v prostorách
Domova u fontány v Přelouči, kde se stará
vozidla svým způsobem podílí na vzpomín-
kové terapii zde bydlících seniorů. 

Poctou pro klub je dále jeho dlouholetá
spolupráce se Sdružením Aviatické pouti
Pardubice, v rámci čehož AMV Přelouč ga -
rantuje výstavu historických vozidel po oba
letecké dny v rámci doprovodného pozem -
ního programu.

Obliba a autorita pana Havrdy se promí -
tla do toho, že byl v roce 2022 navržen a ná-
sledně jednohlasně zvolen prezidentem Če-
ského klubu historických vozidel. Svou funkci
zde zodpovědně vykonával do doby, po kte -
rou mu to jeho zdraví dovolilo. 

Odchodem pana Josefa Havrdy ztrácí
AMV Přelouč nejenom výborného manaže-
ra a organizátora, ale především dobré ho
kamaráda. Jeho nepřehlédnutelná po sta va
s věčným úsměvem nám bude chybět a na
pódiu u startu tradiční rallye bude vždy už
tak trochu prázdno. Budíž nám alespoň útě-
chou, že členové klubu chtějí v odkazu a v prá -
ci započaté Pepou Havr dou pokračovat a na
jeho počest pojmenovat budoucí ročníky
rallye Memoriálem Josefa Havrdy.

Čest jeho památce!
-NB-

Jsem ráda, že můj adventní čas je skuteč-
ně protkaný velkým klidem, pokorou před křeh -
kostí a krásou našeho bytí, a také neskuteč-
nou vděčností, že naše Pampeliška bude moci
i nadále pomáhat. 

V posledních týdnech se až neskutečně ko -
lo štěstěny otočilo na naši stranu a my jsme
získali finanční podporu pro nadcházející rok
jak od jednotlivců, tak od firem i nadací. Díky
Vám všem budeme moci i v příštím roce s Pam -
peliškou přinášet radost i útěchu křehkým se -
niorům, a nově také pomáhat rozvíjet podpo -
ru v závěru života na Přeloučsku. 

Z celého srdce Vám děkuji a přeji i Vám,
abyste v nadcházejícím roce zažívali radost
ze svého života, ze své práce, a také z lidí, kte -
ří Vám do života vstoupí.

Daniela z Pampelišky
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Společenská rubrika

Pana Ivana Hrůzu jsem znala dlouhou řadu let. Bydleli jsme
ve stejném domě a vnímala jsem ho jako dobrého a aktivního
souseda. Tehdy se svojí první manželkou vychovával dvě malé
dcery, když ho postihla vážná onkologická nemoc, kterou i přes
negativní prognózu lékařů dokázal po těžkém a dlouhém boji
porazit. Po sametové revoluci se aktivně zapojil do procesu pro -
bíhajících změn v našem městě i celé společnosti. Výraznou sto -

pu zanechal v oblasti nakládání s odpady. Stál u vzniku Svazku
obcí Přeloučska, spolku, který dnes sdružuje 58 obcí a měst, a kte -
rý se stal 40 % vlastníkem nově vzniklé společnosti svozové fir-
my SOP a.s., která dodnes zajišťuje svoz komunálního odpadu
pro naše město i desítky obcí v okolí. Po mém nástupu do funk-
ce starostky jsme navázali i vztah pracovní, on již tehdy zastá-
val funkci ředitele společnosti SOP a.s. Byl přemýšlivý, nápadi -
tý a férový. Díky jeho aktivitám bylo naše město např. jedním
z prvních v republice, kdy jsme již v roce 2005 zahájili svoz bio-
odpadu. Musím ale vzpomenout i jeho zásluhu o vznik dnes již
prestižní záležitosti udílení Cen Františka Filipovského za dabing.
V jeho hlavě se zrodila myšlenka, že by město Přelouč mělo vy-
užít skutečnosti, že je rodištěm slavného herce a vynikajícího da -
béra Františka Filipovského a po jeho úmrtí stál u zrodu nultého
ročníku udílení dabingových cen. Spolu s mým předchůdcem
starostou Dušanem Kulkou dokázali tento nápad po složitých
jednáních na Ministerstvu kultury ČR uvést v život.

Zpráva o jeho úmrtí mě velice zasáhla. Odešel předčasně, svůj
druhý boj s těžkou chorobou již nezvládl. Budu na něj vzpomí-
nat jen v dobrém. Stále mám před očima jeho usměvavou tvář.
Nikdy jsem ho neviděla smutného či protivného, hýřil optimis-
mem, problémy zvládal v klidu a s nadhledem. Byl sportovec
i aktivní turista, žil zdravým životním stylem. Bohužel nemoc si
nevybírá a Ivan již není mezi námi. Svoji nesmazatelnou stopu
ale v našem městě zanechal. Díky Ivane za vše, co jsi vykonal.

Čest Tvoji památce.
Irena Burešová
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Společenská rubrika

Vzpomínka
Dne 19. ledna uplyne 10 let, 

kdy nás opustil 

pan Václav SUCHÁNEK.

Vzpomíná rodina a přátelé.

Vzpomínka na Ivana Hrůzu

Vánoční zprávy z Pampelišky
Poslední letošní příspěvek do přelouč-

ského Roštu píšu v období adventu. Je to
prý magické období, které může přinášet
na místo stresu a chaosu do duše klid a mír.

SMUTEK V AMV PŘELOUČ
V polovině října 2024 zastihla příznivce motoristické historie smutná zpráva. Ve věku

nedožitých 73 let zemřel zakladatel a dlouholetý předseda spolku Auto-moto veteráni (dá -
le jen AMV) Přelouč a prezident Českého klubu historických vozidel pan Josef Havrda.

PŘELOUČÁCI 
Jubilanti prosinec
Marie Jurová                           94 let
Božena Bubeníková                93 let
Helena Walterová                   92 let
Ludmila Riegrová                    90 let
Vlasta Vavřincová                   89 let
Jan Kmoníček                         88 let
Věra Chudobová                     88 let
Pavel Taich                              86 let
Naděžda Rulcová                   86 let

Jan Exner                                85 let
Anna Absolonová                   85 let
Antonín Exner                         85 let
Jiří Rokyta                               80 let
Jaroslava Žoudlíková             80 let
Marie Krejčíková                     80 let
Eva Želazková                         75 let
Svatava Krpatová                   75 let
Jaroslava Husáková               75 let

Na fotografii je Ivan Hrůza v Občanské záložně u příležitosti jubilejní -
ho 20. ročníku udílení Cen Františka Filipovského za dabing v roce 2014



Vyhlášení výsledků soutěže
v rámci 15. narozenin MHD
v Přelouči
Správné odpovědi na 3 soutěžní otázky jsou:

1)  Které autobusové zastávky byly vybudovány pro MHD?
• Přelouč „Lipiny“
• Přelouč „Jihlavská“ / v opačném směru 
• Přelouč „Čáslavská“
• Přelouč „Pardubická-centrum“ / v opačném směru 
• Přelouč „Kladenská škola“ (nebo starší název Přelouč 

„Kladenská ZŠ“)
• Přelouč „Kladenská MŠ“
• Přelouč „Pernštýnské náměstí“ (není zcela jednoznačné, 

ale započítat ji lze)

2)  Kolik autobusů a řidičů je v pracovní den třeba k zajištění pro-
vozu MHD?
• 1 autobus a 2 řidiči

3)  Jaké nejvzdálenější místo od centra Přelouče obsluhovala od
zavedení MHD? 
• místní část Tupesy (než obsluhu převzala příměstská linka)

Výherní cenu získávají Ilona Blažejová a Luboš Ďatko, kteří zod-
pověděli část otázek správně. Gratulujeme a prosíme, aby si přišli
vyzvednout dárkový balíček do redakce Roštu, Městský úřad Pře-
louč, 3. patro. 
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Napsali nám

Lhota – Škudly

V prosinci loňského roku jsme opět rozsví -
tili náš vánoční strom, který se někomu mů-
že zdát jako nějaký „mrňous“, ale pro nás je
tato akce jednou z těch, kdy se můžeme
potkat se sousedy, pochutnat si na něčem
dobrém, zazpívat si koledy s dětmi ze škol-

ky, něco si vyrobit. A to vše nekomerčně, pro -
tože u nás si na této akci nic nekoupíte, ne-
potkáte žádné stánky. Za to se zde můžeme
potkat se sousedy, se kterými není v průbě-
hu roku čas se potkat a prohodit pár milých
slov. Za mě, o tomhle život na vesnici je, pro -
tože z malých věcí často vznikají právě ty
největší. Za KMS Lhota – 

Škudly Mgr. Šárka Junasová

Štěpánov
Letos jsme se jako každoročně sešli, aby -

 chom společně ozdobili adventní věnce a tím
si navodili vánoční atmosféru. Také se u nás
objevil čert s Mikulášem a andělem a hod-
ným dětem rozdali nadílku. Dne 6. prosince
jsme rozsvítili vánoční stromek. Karla Šmídová Šarközyová 
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Místní části

Vánoční pozdrav z místních částí

Na vánočním koncertu zde společně s ním vystoupily dětské sbo -
ry základní školy na Masarykově náměstí Lupínek a Lamella, které
ce lý večer zahájily. Vystoupení se konalo pod vedením Veroniky Po -
korné a Michaely Novákové a bylo plné koled a spirituálů. Úžasným
zpestřením byl pro diváky doprovod nejrůznějších hudebních nástro -
jů, zejména pak příčné flétny a violoncella. Klavírní doprovody před -
nesly Michaela Nováková a Marie Dvořáčková. Celý koncert za-
končily sbory společnou koledou Narodil se Kristus Pán, kterou si
s nimi zazpívali i diváci. 

Do nového roku 2025 Vám přejeme hlavně hodně zdraví, štěstí,
osobních i pracovních úspěchů a těšíme se na další milá setkání –
třeba na dalším vystoupení 10. 1. 2025 v Kladrubech. 

Děkujeme Vám za podporu!
J. Šafránková

Smíšený pěvecký sbor Josef Bohuslav Foerster
se letos opět vydal na své vánoční turné!

Rok 2024 je za námi. Za celou Komi-
si místní samosprávy Lhota – Škudly
přeji všem čtenářům v roce 2025 zejmé-
na zdraví, pohodu a kolem sebe pár do -
brých přátel, na které se můžete za kaž-
dé situace spolehnout. 

Mikuláš na Klenovce
V sobotu 7. 12. 2024 odpo -

ledne a večer připravil pro dě -
ti Osadní výbor Klenovka Mi-
kulášskou besídku s Mikulášem,
třemi čerty a dvěma anděly,
s hrami a tanečky, nadílkou
a roz svícením vánočního strom -
ku a s účastí 34 dětí. Osadní
výbor děkuje všem, kteří se na
přípravě a organizaci akce podíleli za jejich aktivní pomoc. J. Pavlas

Zahájil ho druhou adventní neděli 8. 12. 2024 naladěním vá-
noční atmosféry v krásném kostele sv. Martina v Turkovicích.
V pátek 13. 12. 2024 se pak sbor (jako již tradičně) přesunul do
prostor Občanské záložny v Přelouči. 
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Kultura

Strašidelný večírek 
v Bradavické škole čar a kouzel
Příběhy Harryho Pottera jsou mezi dětmi

stále velmi oblíbené. Když vyhlašujeme ter-

mín, kdy se bude konat každoroční výprava
do Bradavic, bývají místa obsazena vždy vel -
mi rychle. Stejné to bylo i letos, i když tento -
krát byla mimořádně pozvána i bradavická
strašidla. Takže program opravdu nebyl pro
bázlivé. V pátek 22. listopadu bylo ale všech -
no ještě trochu děsivější. Krutá Marie unesla
dva z našich přátelských a důvěřivých duchů
a měli jsme všichni co dělat, abychom je ze
sklepního vězení do konce programu vysvo-
bodili. Rychle jsme studovali a trénovali, aby -
chom před krutou Marií obstáli, i strašidla nám
pomohla sehnat výkupné, každý se snažil ze
všech sil. Všechno nakonec dobře dopadlo
a mohli jsme se na rozloučenou posilnit na
bohaté hostině. A už jsme se těšili, jak se do
Bradavic za čas zase vrátíme.

Den pro dětskou knihu
Celostátní akce Den pro dětskou knihu je

organizována každý rok v termínu, kdy se na
všech náměstích rozsvěcuje vánoční strom.
Také my tento podvečer otvíráme knihovnu
a nabízíme možnost se při čekání nejen ohřát,
ale také si zasoutěžit, pohrát nebo vyzkoušet

své dovednosti. Letos jsme do programu při -
vítali i dobročinný bazar Pampelišky. Máme
radost, že se na této akci vždy schází hodně
rodičů s dětmi a než se stromeček rozzáří,
užívají si zábavu v knihovně.

Vánoční programy
Celý prosinec přicházely školní třídy na

vá noční programy, které jsme spojili s příbě -
hem Chaloupka na vršku. Děti většinou ten-
to seriál znají a Vánoce si tedy v chaloupce

parádně užívaly. Vzhledem k provozu v půj-
čovnách sice stíháme maximálně 6 progra-
mů za týden, ale za ostatními třídami jsme
vyrazili do školy, aby jim to nebylo líto.

Předvánoční posezení s knihovníky
Knihovník v malé knihovně je něco jako

za padlý vlastenec. Stará se za pár korun
o kni hy ve své vesnici, trpělivě roznáší čtení
za čte náři, když marodí, organizuje literární
programy pro sousedy v obci a klidně i ve svém
volném čase udělá pro knihovnu coko liv je

potřeba. Nemůžeme jim nikdy dost po dě ko -
vat. Ale ty naše knihovníky zveme alespoň
vždy v prosinci na malé pohoštění a po se -
zení. Aby si s námi i mezi sebou mohli po-
povídat, pochlubit se, postěžovat si a třeba
se i něco nového z knihovnického světa do-
zvěděli. V současné době zahajujeme digita -
lizaci i v těch nejmenších knihovnách a to bu -
de velká změna. Držme jim společně palce.

Lovci pokladů
Čtenáři z dětského oddělení jsou zvyklí, že

pokud čtou pozorně, mohou za přečtené kni -
hy získat ve hře Lovci pokladů v průběhu ce -
lého roku barevné drahokamy. A vždy jednou

za půl roku mohou tyto poklady utratit na
burze. Zvlášť předvánoční možnost získat
za čtení dárky pro někoho z rodiny nebo pro
kamarády je lákavá. Není tedy divu, že 10.
a 12. prosince bylo v naší čítárně pěkně živo
a obchodovalo se, dokud kupcům nějaké dra -
hokamy zbývaly. Snad děti udělaly získanými
knihami a dalšími maličkostmi radost nejen
sobě, ale i někomu pod stromečkem. Děkuje -
me všem, kteří na tyto burzy přispívají spon-
zorskými dary. Máte zásluhy o rozvoj dětské -
ho čtenářství a to je velká věc.

L. Hývlová

NOVÉ KNIHY LEDEN 2025
NAUČNÁ LITERATURA
Výchova
ŠÍP STAŇKOVÁ, Zdeňka, 1980–
Děti jsou taky lidi: autentické příběhy, které
vám budou povědomé: jak výchova a dětství
formují naši dospělost. [Praha]: Wild Cat Pic -
tures in Motion Ltd., 2022. 302 stran: ilustrace
(některé barevné). Obsahuje bibliografii a bi -
bliografické odkazy. ISBN 978-80-11-01741-5.

Lékařství, alternativní léčení
LIEBSCHER-BRACHT, Roland, 1956–
Krční páteř: účinná pomoc při bolesti. 1. vy-
dání. Brno: Nakladatelství KAZDA, s.r.o., 2024.
126 stran: barevné ilustrace. Obsahuje bi -
bliografii. ISBN 978-80-7670-148-9.

KRÁSNÁ LITERATURA
IRVING, John, 1942–
Poslední lanovka. Vydání první. Praha: Odeon,
2024. 948 stran. Monumentální rodinná sá-
ga, čtivý a dramatický příběh s duchařskými
prvky. ISBN 978-80-207-2224-9 (vázáno).

LITERATURA PRO DĚTI A MLÁDEŽ (beletrie)

KNECHTLOVÁ, Ivona
Víla Muchomůrka. 1. vydání. V Praze: Mladá
fronta, 2024. 75 stran, 12 nečíslovaných stran:
barevné ilustrace. Kouzelný příběh o tom, jak
důležité je chovat se k přírodě i k sobě vzá-
jemně s úctou a pokorou. Každá houba v lese
má svou vílu. Když však přišla na svět víla Mu -
chomůrka, zjistila, že je les plný rozdupaných
hub a nikde žádná víla. Společně s lesními zví -
řátky se pokusí zjistit, kdo se skrývá za tímto
vandalstvím. ISBN 978-80-204-6308-1.

LEBEDA, Jan, 1936–
Medovníček na cestách. Vydání druhé, v Euro -
medii první. Praha: Euromedia Group, 2024.
125 stran: barevné ilustrace. Další příhody ve -
selého skřítka Medovníčka, který zažívá do -
brodružství na cestách. Z oblíbeného skřítka
Medovníčka se tentokrát stane cestovatel.
Spřátelí se s divokými husami, jež ho odne-
sou daleko, až do Holandska, kde potká své -
ho přítele skřítka Barvínka, který se stará
o tulipány. Ale i doma zažije prázdninová do -
brodružství se svými kamarády kapry Animu -
kem a Vaškem i se zlomyslnou štikou Pašti-
kou, která ho chce utopit. Ale Medovníček je
statečný skřítek, nikdy se nevzdává, a do-
konce se naučí plavat... 
ISBN 978-80-242-9511-4.

Jitka Křídlová
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Více než 30 zájemců se dostavilo se zájmem fandit nebo hrát
do přeloučské kuželkárny. Sestavili jsme čtyři družstva po pěti hrá -
čích, kterým zbytek osazenstva skvěle fandil. Dvě hodiny jsme tak
strávili buď hrou, nebo vzájemným povídáním při občerstvení, ane -
bo povzbuzováním.

Před začátkem adventu se sešlo ještě 16 zájemkyň o předvánoč -
ní tvoření. Ve dvou hodinách vzniklo několik adventních vazeb, sví -
cnů, andílků či kapříků vytvořených z přírodních materiálů. 26. 11.
proběhly halové sportovní hry seniorů Pardubického kraje. Naše
družstvo se umístilo z 10 účastníků na 4 místě a Květa Veselá zí-
skala první místo v soutěži jednotlivců. 

Dne 3. 12. jsme se vypravili do Třebechovic na prohlídku betlé-
mů. Shlédli jsme nejen tradiční Proboštův betlém, který už je na-
stálo umístěn v samostatném prostoru, ale měli jsme možnost pro -
hlédnout si v rámci akce Za betlémskou hvězdou betlémy z různých
zemí světa včetně toho historicky úplně prvního. 

Největším překvapením pro nás byl betlém vytvořený našim pře -
loučským spoluobčanem, panem Stroblem. Je nádherný, vyřeza-

ný z lipového dřeva, na dolním okraji lemovaný výjevy z různých
českých měst. Figurky se pohybují, pijí pivo v hospodě, labuť plave
na rybníčku, ovečka se drbe za uchem, prostě krása. Vtipné, milé,
zajímavé. Připadali jsme si jako děti. Betlém nám 3x za sebou roz-
pohybovali a pokaždé naše nadšení nebralo konce. Škoda, že se
u nás v Přelouči nenajde místo, kde by mohli Přeloučáci zhlédnout
tuto nádheru. V tomtéž sále jsou vystaveny i další betlémy různých
tvůrců z Česka, některé z kmene stromu, jiné jako podmalba na
skle, další vyřezávané z překližky, vytvořené z hlíny a z dalších ma -
teriálů. Udělejte si výlet do Třebechovic, rozhodně to stojí zato.
Náš výlet sem začal procházkou po schodišti ke kostelu na kopci
Oreb. Za kostelem jsme narazili na připomínku husitských sirotků-
-orebitů. Na informačních tabulích jsme se poučili o historii tohoto
městečka i jeho rodácích. 

Náš celoroční program jsme ukončil předvánočním posezením
v zasedací místnosti městského úřadu, kterého se zúčastnilo 36 čle -
nů. Navštívil nás také zástupce firmy KIEKERT p. Liška. Od této fir -
my jsme dostali v minulém roce sponzorský dar. Při této příležitosti
nám byly promítnuty obrázky z mystického místa nedaleko Nové -
ho Města nad Metují s názvem Rokole. Připomněli jsme si vánoční
zvyky tzv. vánoční abecedou. Uspořádali jsme výstavu vánočního
cukroví, které vytvořily členky Klasu a dodaly s receptem. Recepty
budou namnoženy a vydány pod názvem: Vánoční cukroví, jak jej
připravují členové Klasu.

Kubátovi

Listopadové aktivity jsme ukončili ve zdejší kuželkárně. Ad-
ventní vazby, svícny vytvořilo 16 členek našeho spolku. Absol-
vovali jsme halové sportovní hry seniorů Pardubického kraje.
Do Třebechovic jsme se vydali na prohlídku betlémů a s velkým
překvapením jsme tam našli jeden vytvořený přeloučským ob-
čanem panem Stroblem.

Klub aktivní senior – zprávy z Klasu

Městská knihovna Přelouč
Ještě o trochu děsivější než v minulých letech byla letošní výprava do Bradavic. První

adventní neděli při rozsvícení vánočního stromu jsme v knihovně opět měli dveře doko -
řán a oslavili Den pro dětskou knihu. Během prosince nás navštívilo mnoho školáků, pro
které jsme měli připravený vánoční program s příběhem Chaloupka na vršku. Sešli jsme se
společně s knihovníky z přilehlých malých knihoven v okolí, poděkovali za vynikající spolu -
práci a pomoc. V novém roce je čeká digitalizace, tak i na toto téma se hovořilo při našem
předvánočním setkání. Drahokamy získané z hry Lovci pokladů pro čtenáře z dětského
oddělení mohly děti proměnit na předvánoční burze a získat tak dárek pro své blízké.



Klub Klubíčko
Tradiční zájmový dopolední klub od 9.00

do 11.00 určený pro nejmenší děti od 2 let vě -
ku s doprovodem. Společně zpíváme, tan-
číme, malujeme a hrajeme pohybové hry.
Zároveň se dětí učí vzájemné toleranci a ko-
munikaci. Schůzky každé úterý a pátek pod
vedením Blanky Leksové, každou středu se
scházíme s lektorkou Lucií Hadáčkovou.

Výtvarný klub 
Zájmový kroužek pro děti od 3 let věku.

Děti se pracují s přírodními materiály, ma-
lují, vytváří dárkové předměty pro své blízké.
Schůzky každý pátek od 15.30 pod vedením
Kristýny Štainerové.

Patchwork
Kurz určený pro dospěláky, vítáme nové

zájemce o tuto nádhernou rukodělnou čin-
nost. Schůzky jednou za 14 dní v pondělí, nut -
ný vlastní šicí stroj. Lektorka je paní Dana
Krejčíková.

Připravujeme
Masopust 2025

Ve spolupráci s KICMP a dalšími organiza -
cemi připravujeme masopustní odpoledne.

Sejdeme se před budovou Gymnázia a gra -
fic ké střední odborné školy v sobotu 22. 2.
2025 v 12.45, průvod v maskách bude vychá -
zet v 13.00 po stanovené trase za doprovodu
dechovky. Po cestě nás čeká několik zastá-
vek s úkoly pro zlobivého medvěda. Společ-
ný cíl bude na Ma sarykově náměstí, kde bu-
de probíhat dal ší program včetně zlatého
hřebu – tahání vola na věž. Srdečně zveme
děti i dospěláky v mas kách, společně dou -
fáme, že se nám po daří překonat ustavující
rekord v počtu masek z masopustu 2024.

Nabídka táborů DDM 2025
Na termín hlavních prázdnin připravuje-

me tři pobytové tábory a tři příměstské tá-
bory. Ceny táborů zveřejníme v lednu 2025.
Přihla šování na tábory, kromě Letního spor-
tovního soustředění, budeme provádět pomo -
cí přihlašovacích formulářů na našich www
stránkách od 31. 1. 2025. Jiný způsob přihla -
šo vání nebude možný.

LT Krkonoše 6. 7. – 13. 7. 2025, 
    hlavní vedoucí Pavel Hrdý

LT Skřítkové 13. 7. – 20. 7. 2025, 
    hlavní vedoucí Blanka Leksová

LT Sportovní soustředění 23. 8. – 30. 8. 2025, 
    hlavní vedoucí Lucie Dvořáková

Příměstský I. 30. 6. – 4. 7. 2025, 
    hlavní vedoucí Blanka Leksová

Příměstský II. 21. 7. – 25. 7. 2025, 
    hlavní vedoucí Lucie Dvořáková

Příměstský III. 18. 8. – 22. 8. 2025, 
    hlavní vedoucí Pavel Hrdý

Přejeme všem klidný a pohodový rok 2025.

Malí zpěváci zazpívali krásné vánoční písničky a na závěr si spo -
lečně s dětmi zazpívali vánoční koledy i zaměstnanci úřadu, kte-
rým děti donesly a předaly také krásná vánoční přáníčka. Vánoč-
ního zpívání se zúčastnil také starosta Martin Šmíd a poděkoval
za tuto milou návštěvu na úřadě dětem i učitelkám, které krásné
pásmo písniček společně s dětmi nacvičily. 

Fotografie a text: MG

Podzimní výlet Plamínků
V sobotu 16. 11. Plamínci navštívili Laby-

rint v divadle Drak. Líbilo se jim hlavně v blu -

dišti s historií divadla. Některé exponáty by-
ly strašidelné, jiné je zas pobavily. Ale nejvíce
si užili divadelní laboratoř. Zkusili si postavit
kulisy k pohádce o Červené Karkulce, pro-
hrály si že zvukovými a světelnými efekty a ta -
ky si zahráli vlastní představení. Jako třešin-
ky na dortu celého výletu byly 2 zastávky na
hřištích. Klárka Sotonová 

Vánoční výprava skautů 2024
V pátek jsme jeli vlakem do Teplic nad Me -

tují a potom jsme šli zasněženou stopou le-
sem k chatě. V sobotu jsme se vydali na vý-
let do teplického skalního města, kam jsme
šli po krásných skalních cestičkách. Večer
jsme jedli cukroví, pouštěli lodičky a poslou-
chali koledy. V neděli ráno jsme jen poklidili

tak, aby chata byla ve stejném stavu jako
před námi, a šli jsme domů.

Vedení Dvojky

Oddíl holek v aquacentru 
23. 11. si Světlušky v dopoledních hodinách

užily bazény, vířivky, skluzavky a tobogán
v Aquacentru Pardubice. Rozdělily jsme se
na skupinky zdatnější a méně zdatné vodni -
ce, ale ani to nam nebranilo si atrakce užít. Po
vydatném obědě od maminek jsme se pře-
sunuly do čokoládovny Bajer a nasávaly in-
spiraci na plá no vanou cha ri  ta tivní cukrárnu,
kte rá proběhne
v břez nu. V odpo -
led ních hodinách
se do aqua cen -
tra vydaly i skaut -
ky, které se ces-
tou zastavily v se-
 condhandu, kde si
sestavovaly růz -
 né outfity, zjisti-
ly, že není nutné
vždy nakupovat
nové oblečení, ale je možnost najít stylové
kousky i v secondhan dech. 

Péťa Šitler a Eliška Světýl Stárková
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Akce pro děti a mládež

Školská a kulturní komise ve spoluprá-
ci s Kulturním a informačním centrem měs -
ta Přelouče a se spoustou srdcařů právě
chys tají na 22. BŘEZNA 2025 historicky
prv ní přeloučské Jarohrátky spojené s jar -
ní výzdobou města. 

Krom toho, že budeme město jarně zdo -
 bit, smět nakouknout do všech muzeí, sou -
tě žit, strojit vajíčkovník, poslouchat jarní
pís ničky a sledovat ohnivou show, oživíme
v našem městě i jednu lidovou tradici. VY-
ŽENEME ZIMU A BUDEME VÍTAT JARO. 

Nejstarší písemná zmínka o tomto oby -
če ji pochází již z roku 1366, kdy prý v Praze
na jaře za doprovodu zpěvů a her vyná šeli
postavu, představující smrt, k řece, kde byla
za velkého křiku utopena. Z různých zá  pi sů
vyplývá tehdejší velká oblíbenost tohoto zá -
padoslovanského zvyku a i když byl v ča se
někdy i potírán jako přežitek před křes ťan -
ské éry a popěvky při něm zpí vané, byly od -
suzovány a pokutovány jako pově reč né,
zmínky o něm jsou známy i v dal ších stole -
tích. Již delší dobu se obnově tohoto obyče -
 je věnují různé folklorní skupiny, které mají
zřejmě podíl na tom, že tato tradice nyní
znovu v mnoha obcích a měs tech žije.

I v Přelouči tedy vyrazíme směr Slavíko -
vy ostrovy, kde DO LABE HODÍME MORA-
NU, figuru smrtky vyrobenou ze slámy, ob-
lečenou do dámských šatů a ozdobenou
stuhami a kraslicemi. Nám Moranu vyrobí

děti z DDM a stejně tak pro nás jiní nad-
šenci chystají výzdobu města. Máme tu hod -
ně srdcařů ☺ a tímto jim předem děkuji. 

ZA HLASITÉHO POPĚVKU, KTERÝ JSME
SI PRO VÁS TAKÉ VYMYSLELI A VY SE
HO DOZVÍTE V PŘÍŠTÍM ČÍSLE ROŠTU,
PAK VNESEME DO MĚSTA JARO. I to bylo
součástí tohoto zvyku. Přinášení nového
jara v podobě ozdobeného stromu, podob -
ného máji. V Čechách se tomuto symbolu
říkalo májíček. 

Po návratu na náměstí MÁJÍČEK UMÍS -
TÍME K PŘIPRAVENÉMU VAJÍČKOVNÍKU,
který JIŽ bude čekat na ty vaše vyrobené
kraslice. Můžete na ně použít vajíčka vyfou -
klá i plastová, můžete je obháčkovat, vy-
robit či uplést z papíru, vyleptat kyselinou,
obalit slámou, zdobit voskem či jakoukoli
jinou oblíbenou technikou. Byť jen jednou
kraslicí se opravdu může do našeho první -
ho vítání jara zapojit KAŽDÝ a Přelouč bu-
de zase na chviličku ještě hezčí.

Pokud tedy začnete hned, tady je pár
důležitých praktických informací:

KRASLICE URČENÁ K ZAVĚŠENÍ NA VA -
JÍČKOVNÍK MUSÍ BÝT OPATŘENA OČKEM
O DÉLCE OD 15–20 CM (provléknutý či
přilepený přehnutý provázek napůl o dél-
ce 30–40 cm). Kraslice bude na strom za-
věšovat pán ze štaflí a nemůže na místě při
větším počtu řešit, jak a čím je na strom
zavěsí. Kraslice, které toto očko mít nebu-

dou, nebudou na strom zavěšeny. Pokud jste
ve zdobení kraslic profíci, pak ji raději při-
neste a přihlaste do soutěže o nejkrásněj-
ší kraslici roku 2025. 

Tyto kraslice budou vystaveny pod pod -
loubím, abychom se z nich mohli těšit a in-
spirovat a pak nám je buď ponecháte pro
výstavní účely a nebo si je zase odnesete.
Pokud kraslice nebudete moci v den akce
donést, budete je moci TÝDEN PŘED AKCÍ
doručit na sběrné místo, které se dozvíte
v příštím čísle. KDYBY BYL MEZI VÁMI JEŠ -
TĚ NĚJAKÝ SPOLEK, KLUB, SPOLEČEN-
STVÍ, ČI PARTA NADŠENCŮ, KTERÁ BY
SE TÉŽ NA VÝZDOBĚ MĚSTA CHTĚLA PO -
 DÍLET, OZVĚTE SE NÁM. Nějaké to mís -
teč ko na očích veřejnosti vám určitě přidě -
líme.

Všechny vámi vyrobené dekorace by
mě ly mít jarní charakter a měly by být vy-
robeny s drtivou převahou přírodních ma-
teriálů. Stejné téma a stejné materiály vý-
zdobu po celém městě sjednotí a nikdo
nechce, aby nám první vítr rozházel po měs -
tě nějaké plasty a podobně. 

Nebráníme se ani tomu, pokud se kdo-
koli k akci přidá tak, jak umí. Hledáme na-
příklad pána, který by chvíli pletl na náměs -
tí pomlázky, aby to děti mohly odkoukat
a za pár dní si uplést svou vlastní pomlázku.

Závěrem děkuji i za všechny ty pěkné
ohlasy, které k nám již dorazily. Těšíme se na
všechny, co přijdou, ať už s kraslicí nebo jen
s úsměvem a dobrou náladou. O celém ča -
sovém sledu JAROHRÁTEK vás budeme ješ -
tě informovat v příštím čísle Roštu. 

Za Školskou a kulturní komisi 
Ivana Černíková, 
telefon 724 145 001
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Děti z mateřské školy v Kladenské ulici 
zavítaly před Vánocemi na městský úřad

Vánoční zpívání se uskutečnilo v úterý 17. prosince 2024 na
městském úřadu. Toto zpívání se stalo již tradicí a pravidel-
nou předvánoční návštěvou dětí z mateřské školy v Kladenské
ulici, které navodily tu správnou vánoční atmosféru zaměst-
nancům úřadu. 

Školská a kulturní komise

Jarohrátky spojené s jarní výzdobou města
Mnozí z nás si rádi krátí ještě dlouhé ve čery tím, na co už na jaře tolik času nemají.

Někde se plete, někde hrají karty, ně kde do  jde i na dlouho odkládanou knihu a někte -
ří třeba rádi tvoří něco hezkého, aby ty smut nější dny v roce trochu zpříjemnila nejen
so bě, ale i druhým. Ty poslední po chmurné dlouhé večery nyní můžete tedy vyplnit
vý robou kraslic, či nějaké jarní dekorace. 

Dům dětí a mládeže Přelouč

Plamínci vyrazili do divadla Drak.
Vánoční výpravu jsme si užili v teplic-
kém skalním městě. Světlušky si zařá-
dily v pardubickém aquacentru. 



Adventní sobota
V sobotu 30. listopadu naše škola ožila tradiční Adventní sobotou.

Školou zněly koledy, v tvořivých dílničkách si děti i dospělí vyráběli vá -
noční dekorace, z krámku si odnášeli drobnosti pro radost a na zahra -
dě obdivovali krásně nazdobené stromečky, mezi nimiž mohl každý hla -
sovat pro svého favorita. Velkou pozornost přitahoval i živý betlém. Bylo
plno, veselo – advent mohl začít.

Exkurze do výrobny skleněných ozdob Koulier
Žáci 3. B a 3. C mě-

li možnost nahlédnout
do zákulisí výroby vá -
noč ních ozdob v dílně
Koulier. Na vlastní oči
viděli, jak se skleněné
koule ručně vyrábějí, 
a zjistili, kolik péče a tr -
pělivosti tento proces
vyžaduje. Po zajímavé
prohlídce si každý
ozdo bil vlastní skleně-
nou kouli, kterou si od -
nesl domů. Tato krea -
tivní zkušenost dětem
přinesla nejen nové po -
znatky, ale i potěšení
z vlastnoručně vytvo-
řených ozdob.

Krabice od bot
V prosinci se všechny tři sedmé třídy zapojily do akce, kterou již

čtrnáctým rokem pořádá Diakonie ČCE. Úkolem každé třídy bylo na -
pl nit jednu krabici od bot drobnými dárky pro 11–12 let staré kluky. Ty-
to tři krabice pak udělaly radost dětem, které na Štědrý den moc dár-

ků nedostávají. Velké poděkování patří všem, kteří se dokázali podělit
s neznámými vrstevníky bez očekávání vděčnosti. Bylo vás opravdu
hod ně a krabice byly naplněné až po okraj.

Zdravohrátky
V rámci projektu Zdravohrátky navštívilo 8 žáků druhého stupně

Střed ní zdravotnickou školu Pardubice. Na šesti speciálních stanoviš-
tích s názvy Zdravý úsměv, Návštěva na chirurgii, První pomoc, Život
= pohyb, Vidím, že nevidím a Human body jim byla představena zdra-
votnická a ošetřovatelská profese. Žáci si vyzkoušeli obvazovou techni -
ku či resuscitaci. Seznámili se rovněž se správnou péčí o zuby či pomo -
cí handicapovaným spoluobčanům. Prostřednictvím soutěží si všichni
odvezli spoustu zážitků a důležitých informací, především pro volbu
budoucího povolání ve zdravotnictví.
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Divadlo anglicky
V polovině listopadu se učitelé anglického jazyka rozhodli zpestřit

výuku žákům osmého ročníku návštěvou divadla. Jednalo se o činoher -
ní představení v anglickém jazyce s názvem „One Day in London“, kte -
ré bylo hráno dvěma herci – rodilými mluvčími. Tito své vystoupení pra -
videlně prokládali krátkými pauzami, při kterých dovysvětlili význam
použitých frází a slovních výrazů, což posilovalo edukativní charakter
celého představení. Hra byla zaměřena na hovorovou angličtinu, byla
obsahově i jazykově srozumitelná a v neposlední řadě zábavná. 

Těšíme se na příští vystoupení projektu The Easy English Theatre! 

Vánoční zdobení stromečků 
s regionální Východočeskou televizí V1

v pasáži Sv. Jána v Pardubicích
Již podruhé se koná krásná vánoční akce s názvem „Vánoce v pa-

sáži“ v Pardubicích. Jednotlivé školy a školky zde vánočně zdobí stro-
mečky a zpříjemňují tak vánoční atmosféru kolemjdoucím krásnými
vá nočními výtvory dětí. Po vánočních svátcích se vyhlašuje vítězný
stromeček, který se porotě nejvíce líbil.

Jako lonští vítězové jsme byli osloveni televizí V1, jestli bychom i le-
tos v pasáži dva stromečky nazdobili. A tak jsme vymýšleli a vyráběli
vánoční ozdoby a dekorace včetně svítícího zimního domečku. Nechy -
běli ani kapři, čerti, zimní vločky z cd, hvězdičky z brček, ozdobičky z pet
lahví, dlouhý vánoční řetěz a jiné.

V pondělí 9. prosince jsme
jeli do Pardubic stromečky na -
zdobit, děti u stromečků krás -
ně zazpívaly, moc hezky je
nazdobily a pak s nimi by la
natáčená reportáž, dostaly
sladkou odměnu a diplomy.
Pak jsme se prošli vánočními
Pardubicemi až na Pernštýn-
ské náměstí k vánočnímu stromu, vánoční hvězdě, viděli jsme Ježíško -
vu poštu a cestou zpátky na vlakové nádraží jsme se zastavili i u svě-
telné vánoční mašinky v centru města.

Výlet se moc vydařil a budeme se těšit na další pěkné akce s Výcho -
dočeskou V1.

Rybářský kroužek 
Listopadové setkání rybářského krouž -

ku jsme zaměřili na rybolovnou techniku,
která se nazývá přívlač. Cílem vláčení je
ulovit některou z dravých ryb. 

Vybral jsem místní revír Slavíkovy os -
tro vy a jako nástrahu chlapci zvolili umě -
lou i živou rybku. 

Jediný, zato však krásný, úlovek se po -
vedl Janu Jelínkovi. Jenda, ješ tě za svět-
la, zdolal pěknou štiku. Další náhozy však
již žádnou rybu ne přinesly. Přesto jsme
si užili fajn odpoledne a zkusili rybaření

v poněkud extrémnějších podmínkách, tedy ve tmě a při teplotách těs -
ně nad bodem mrazu.

Náš první pokus na Pišqworkiádě
Přestože si naši žáci nepřivezli z Pišqworkiády žádné umístění, určitě

si ale odnesli cenné zkušenosti a zajímavý zážitek. Šestice žáků 8. A si
poprvé vyzkoušela účast na okresním kole soutěže v piškvorkách, kte-
rá se konala v Pardubicích. Proti našim dvěma trojčlenným týmům se
postavilo dalších 7 týmů např. z Pardubic nebo Letohradu. Konkurence
byla veliká a naše nezkušené týmy proti zkušenějším soupeřům moc
úspěchů neslavily. Přesto jsme nasbírali důležité zkušenosti pro příští
rok, kdy se uskuteční školní kolo Pišqworkiády a všichni žáci naší školy
se v něm budou moci utkat. 

Tak již začněte trénovat! 
Děkujeme všem zúčastněním, bojovali jste statečně. 

Florbal – chlapci
Dne 15. 11. 2024 jsme se s vybranými chlapci šestých a sedmých tříd

zúčastnili okresního kola ve florbalu v Pardubicích. Pardubické školy
byly pro nás silnými soupeři, takže jsme do dalšího kola nepostoupili.
I tak si žáci zápasy užili a získali cenné zkušenosti, které jistě uplatní
v některém z příštích turnajů.

Zažij si Pardubice
Ve středu 4. 12. se žáci 5. A a 6. B vydali na exkurzi na zámek do Par -

dubic. Navštívili jsme program Zažij si Pardubice. V rámci této inter ak -
tivní výstavy se žáci dozvěděli, jaký byl život v Pardubicích v druhé
po lovině 19. a začátkem 20. století. Na vlastní kůži si zkusili klečení na
hrachu, trest pro zlobivé žáky ve škole před sto lety, skok přes Taxisův
příkop a spoustu dalšího. Byla to úžasná cesta pardubickou minulostí,
kterou jsme si skvěle užili. Pak jsme se vydali na Pernštýnské náměstí,
abychom nasáli nejen vůni trdelníku, ale i vánoční atmosféru.

4. A objevuje kouzlo knih: Záhada je můj živel
Třída 4. A se vydala na dobrodružnou návštěvu knihovny, kde je če -

kalo téma „Záhada je můj živel“. Děti se ponořily do světa záhadných
příběhů, kde musely rozluštit tajemné hádanky a soutěžit v dobrodruž -
ných úkolech. Malí detektivové odhalovali tajemství ukrytá mezi ulič -
kami knih. Soutěže i napínavé čtení byly pro všechny skvělou zábavou
a zároveň inspirací pro další čtenářské putování.

Láska ke knihám roste s každou stránkou
V naší třídě se snažíme u dětí rozvíjet pozitivní vztah ke čtení a lite -

ratuře. Máme vlastní třídní knihovničku, kam si děti mohou zazname-
návat přečtené knihy. Každé pondělí pořádáme „Reklamní okénko“,
kde každý může přinést svou oblíbenou knihu z domova a představit
ji ostatním spolužákům. Společně pak pracujeme s přečteným textem
a sdílíme své dojmy. Letos jsme se pustili do knihy Děti z Bullerbynu, kte -
rou rádi čteme venku nebo v našem oblíbeném „oválu“. Společné čtení
nás ještě více stmeluje a ukazuje, jakou radost mohou knihy přinášet.
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Základní škola Přelouč, Smetanova 1509Základní škola Přelouč, Masarykovo náměstí 45
Naše škola se na tradiční Adventní sobotu pochlubila i živým

betlémem. Třeťáci se seznámili s výrobou vánočních ozdob. Sed -
mé třídy naplnily tři krabice od bot mnoha dárečky. 8 žáků absol -
vovalo projekt Zdravohrátky na Střední zdravotnické škole v Par-
dubicích.
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Na cestu jsme se vydali 10. listopadu 2024
večer z Prahy, plni očekávání a možná i tro-
chu nervózní. Před námi bylo čtrnáct dní pl-
ných zážitků, poznávání a nových zkušeností.
Studenti se těšili nejen na svou pracovní ná-
plň, ale také na objevování místní architek-
tury, umění a gastronomie. Téměř každé od -
poledne jsme věnovali prohlídce nádherné
Sevilly, skutečného klenotu Andalusie.

Jedním z našich nejoblíbenějších míst by -
lo Plaza de España – španělské náměstí. Ten -
to překrásný prostor, zdobený tradičními ke -

ramickými dlaždicemi azulejos, nás okouzlil
svou jedinečností. Trávili jsme zde i několik ve -
čerů, kdy kouzelnou atmosféru umocňovalo
jemné večerní osvětlení. Další významnou do -
minantou města je katedrála Panny Marie
a zvonice zvaná Giralda – jedna z největších
katedrál na světě. Její historický význam pod -
trhuje skutečnost, že je zde pohřben Kryštof
Kolumbus. Hned vedle se nachází možná nej -
významnější sevillská pamětihodnost – Alcá -
zar. Tento fascinující královský palác ve stylu
mudejarské architektury, stále využívaný špa -
nělskou královskou rodinou, patří k nejkrás-
nějším palácům Pyrenejského poloostrova.

Sevilla je městem, kde se snoubí historie
s moderní architekturou. Příkladem moderní -
ho stylu je Setas de Sevilla, známá také jako
Metropol Parasol nebo česky „Houby“. Tato
největší dřevěná konstrukce na světě nabízí

z vyhlídkové stezky nádherný pohled na měs -
to. Zejména večer, kdy celé místo barevně
zá ří. Za zmínku stojí i pavilony Expa 92, na-
cházející se na periferii města. Čtvrť působí
jako město duchů a zajímavostí je zde na-
příklad maketa rakety Ariane 4 od Evropské
kosmické agentury. Dalšími zajímavými pa-
mátkami ve městě jsou například strážní věž
Torre del Oro, býčí aréna Real Maestranza
nebo čtvrť Triana, proslulá výrobou kerami-
ky a starou tržnicí Mercado de Triana. Zají-
mavou podívanou na řece Guadalquivir by-
la také replika lodi Nao Victoria, která jako
jediná z výpravy Fernãa de Magalhãese obe -
plula svět. Tato tradiční španělská karaka
symbolizuje slavnou éru mořeplavectví.

Součástí našeho pobytu byl i krátký výlet
do města Córdoba. Během sobotní návště-
vy jsme se procházeli malebnými uličkami,
ochutnali churros a navštívili slavnou kate-
drálu/mešitu. Tento unikátní komplex, původ -
ně středověká mešita, byl v 16. století pře-
stavěn na katedrálu. S rozlohou 23 000 m2

se jedná o jednu z největších sakrálních sta-
veb na světě.

Sevilla nás nadchla také svou přírodou.
Město je proslulé pomerančovníky, které ros -
tou doslova na každém rohu. Atmosféru do-
plňují exotické palmy, fíkusy a květiny, mezi
nimiž se prohánějí zelení papoušci. Všudypří -
tomné bougainvillee, durmany a voňavý jas -
mín nás provázely pod hřejivým andaluským
sluncem.

Ochutnali jsme tradiční španělské pokr-
my, mezi nimiž nechyběly klasické tapas, vy -
zrálá šunka jamón, paella s mořskými plody,
sladké churros s čokoládou, patatas bravas
a typické sevillské solomillo con whisky.

Sevilla pro nás byla nezapomenutelným
zážitkem. Moc si vážíme toho, že jsme zde

mo hli být. Už nyní víme, že se sem budeme
chtít někdy vrátit.

Michal Rak, Vanda Turnovská, 
Eliška Pecoldová, Adéla Sochorová 

a Šimon Hladík
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Gymnázium a grafická střední odborná škola
Přelouč

V rámci programu Erasmus+ jsme měli příležitost navštívit překrásné město Sevilla na
jihu Španělska. Čtyři vybraní studenti zde absolvovali pracovní stáže ve firmách, kte ré
si zvolili podle svých preferencí. Někteří se věnovali dokončovacím pracím v polygra-
fickém průmyslu, jiní pracovali v grafickém studiu. Přínos programu Erasmus+ spočívá
nejen v pracovní stáži, ale také v rozvoji sociální komunikace, společném soužití a pří-
mém poznávání cizí země.

Bylo nás pět – ve Španělsku

Trouby, zněte hlučně dnes,
vděčný zpěv se k Bohu nes

Ve čtvrtek 12. prosince se v Občanské zá-
ložně v Přelouči konalo slavnostní provedení
České mše vánoční od Jakuba Jana Ryby.
Tento hudební skvost, který je neodmyslitel-
nou součástí českých vánočních tradic, přilá-
kal mnoho posluchačů, kteří si přišli vychutnat
kouzlo vánoční hudby.

Pod taktovkou zkušeného dirigenta Jaro-
slava Šlaise se v sólových rolích představili
Jan Kučera (bas), Michal Skalický (tenor), Inka
Kořínková (alt) a Eliška Tomeňuková (soprán).
Jejich výkony byly nejen technicky brilantní,
ale také plné emocí, které dokázaly přenést
na všechny přítomné.

Orchestr byl složen z žáků základní umě-
lecké školy, kteří hráli po boku svých pedago -
gů a přátel z Komorní filharmonie Pardubi-
ce. Tato jedinečná spolupráce mezi mladými
hudebníky a profesionály vytvořila nezapo-
menutelnou atmosféru, která umocnila celko-
vý dojem z koncertu.

Velké poděkování patří všem sboristům,
kte  ří se sešli z různých místních i vzdálenějších
pěveckých těles. Jejich společné úsilí a nad-
šení pro hudbu byly zřejmé v každém tónu
a přispěly k úspěchu celého večera.

Tento hudební zážitek byl nejen oslavou
vá nočního období, ale také důkazem, že hud -
ba má moc spojovat lidi a přinášet radost.
Těšíme se, že podobné akce budou pokra-
čovat i v budoucnu a přinášet stejně krásné
a inspirativní okamžiky.

Pěvecký sbor Rošťák okouzlil publikum
na koncertě Josefa Vágnera

V pondělí 9. prosince se v zcela vyproda-
ném kině odehrál nezapomenutelný koncert,
na kterém se jako host představil pěvecký
sbor Rošťák. Tento talentovaný sbor dopro-
vázel známého zpěváka Josefa Vágnera, a to
za doprovodu živé kapely. Atmosféra v sále
byla elektrizující, což se projevilo i v nadšených
ovacích publika, které si vyžádalo hned ně-
kolik přídavků.

Výkony všech zpěváků byly naprosto úžas -
né, což je výsledkem jejich tvrdé práce a od-
hodlání během zkoušek. Zvláštní pochvalu
si zaslouží žačky Barbora Šlaisová a Eva Ří-
hová, které zazářily ve svých sólových par-

tech a svým výkonem okouzlily všechny pří-
tomné.

Velké poděkování patří také městu Pře-
louč za skvělou spolupráci při přípravách té-
to akce. Bez jejich podpory by nebylo možné
takto úspěšný koncert uspořádat.

Adventní koncerty v Občanské záložně
přinesly radost a umělecké zážitky
Pondělí 2. prosince se v Občanské zálož-

ně neslo ve znamení hned dvou adventních
koncertů, které přilákaly mnoho návštěvníků.
Na pódiu se představily soubory z různých
uměleckých oborů, a to jak hudebního, tak
tanečního i literárně dramatického.

Žáci hudebního oboru předvedli své do-
vednosti hrou na hudební nástroje a zpěvem
a jejich výkony byly oceněny bouřlivým po -
tleskem. Taneční obor přinesl do programu
dynamiku a eleganci, když mladí tanečníci
předvedli pečlivě nacvičené choreografie.

Mladí muzikanti z Přelouče 
navštívili hudební konferenci v USA
Chicago, Illinois – Každý prosinec se měs -

 to Chicago stává magnetem pro hudebníky
z celého světa díky akci zvané Midwest Clinic.
Tato prestižní hudební vzdělávací akce, která
se koná v McCormickově centru, přita huje
každoročně tisíce účastníků a účinkujících.
Jedná se o největší hudebně vzdělávací akci
na světě. V letošním roce se akce zúčast nilo
i sedm členů dechového orchestru Základní
umělecké školy Přelouč a tři pedagogové.

Účastníci z Přelouče měli možnost navští -
vit množství hudebních přednášek, stejně ja-
ko se zúčastnit koncertů špičkových světo-
vých dechových orchestrů. Mezi vystupujícími
se objevil například vynikající orchestr Uni-
ted States Coast Guard Band, známé komor -
ní soubory jako Dallas Brass a Seraphim
Brass, a big bandy včetně The United States
Coast Guard Big Band. Hudebním vrcholem
návštěvy Chicaga byla návštěva koncertu
Chicago Symphony, jednoho z nejuznáva-
nějších orchestrů na světě, což pro české
účastníky představovalo nezapomenutelný
zážitek.

Kromě hudebního vzdělávání a inspirace
však účastníci využili i příležitosti k poznává -
ní krás Chicaga. Město nabízí bohaté kulturní
pamětihodnosti. Navštívili ikonické budovy,
jako je Willis Tower, čínskou čtvrť, Mille nium
Park, slavné molo Navy Pier nebo Chicagskou
zoologickou zahradu. Nechyběla ani ochut-
návka typické americké kuchyně a ná vštěva
hokejového zápasu NHL.

Účast na Midwest Clinic je nejen příležitos -
tí k profesnímu růstu, ale především obrovskou
zkušeností pro mladé hudebníky a je jich pe-
dagogy. 

J. Šlais

Základní umělecká škola Přelouč
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Přeloučské školství

Mateřská škola Přelouč, Za Fontánou 935

Příjemně slunečné podzimní dny přímo vybízely k hrám na naší
školní zahradě, kde máme k dispozici herní prvky, jako je například
skluzavka s domečkem, velká auta, různá houpadla, pískoviště. Děti
hojně využívaly k jízdě na odrážedlech a koloběžkách naši prostor-
nou jízdní dráhu. Starší předškoláci podnikali delší vycházky po okolí,
ale ani malé děti nezůstaly pozadu a vyzkoušely si vycházku s batůž-
ky do přírody k rybníčku, kde pozorovaly krásy přírody a vodních ptá-
ků – labutí a kachen. V batůžku pak našly svačinky, které jim přibalily
maminky. ☺

V měsíci září za námi přijelo divadlo Koloběžka, které mělo pro děti
připravené divadelní představení „O střítcích usínáčcích“. Vzdělávací
program jsme dětem v měsíci říjnu zpestřili o návštěvu a besedu s pra -
covníky ze Záchranné stanice Lipec, kdy měly děti možnost pozorovat
zblízka některé druhy živočichů (např. ježka, sovu, netopýra) a dozvě-
dět se zajímavosti z jejich života. Starší předškoláci ze třídy Pastelek
vyrazili za dobrodružstvím do vzdělávacího centra Sféra v Pardubi-
cích. Díky programu „Pelíšky a kožíšky“ již všichni vědí, jak zvířata pře-
čkávají zimu, jaké úkryty si staví a co obnáší zimní spánek. Pomocí
digitálních mikroskopů zkoumali přírodní materiály. Vše si mohli vy-
zkoušet a prožít. 

V období oslav Halloweenu a dušičkového vzpomínání jsme již tra -
dičně pro děti a jejich doprovod připravili podzimní tvoření na školní
zahradě v podobě dlabání a zdobení dýní. Počasí nám přálo, a tak si
děti společně s rodiči mohli vyzdobit svoji dýni, splnit jednoduché úko-

ly, ale také se občerstvit v altánku s dobrotami. Za splněné úkoly si
děti odnášely malou odměnu. Pro nás byly odměnou vyzdobené pro-
story před vchody do budov, kde si děti nazdobené dýně vystavily.
Děkujeme všem, kteří se akce zúčastnili. 

Předškoláci ze třídy Kytiček se v měsíci listopadu vypravili na dob-
rodružnou vesmírnou cestu společně s „Malým princem“. Ve vzdělá-
vacím centru Sféra objevovali ve vesmírné galaxii Mrklandii. Zjistili,
jak to vypadá v Mňamlandii, ale také například v Čichlandii. Cesto-
vání po smyslových planetách, ochutnávání a rozpoznávání zvuků
a vůní si náležitě užili. Nezapomenutelným zážitkem pro všechny děti
i dospělé byla muzikoterapie s názvem „Putování svatého Martina“.
Děti byly zaujaty pou tavým vyprávěním příběhu, který byl vhodně do-
plněn hrou na kytaru a ryt mické nástroje. 

Nastal čas se chystat na nejkrásnější svátky v roce. Adventní období
jsme zahájili návštěvou zámku ve Žlebech. Prohlédli jsme si vánočně
na zdobené prostory, dozvěděli jsme se zajímavosti ze života na zámku.
Vá noční atmosféra na nás dýchla ze zámeckého interiéru i exteriéru. 

Jak už to bývá začátkem prosince, chodí za dětmi na návštěvu
Mikuláš. Ani tentokrát nezapomněl a skutečně přišel v doprovodu
anděla a čerta. Děti byly statečné a předvedly, jaké básně a písně si
připravily. Mikuláš je za to obdaroval Mikulášskou nadílkou. Než na
všech třídách zazvonil zvoneček a přišel Ježíšek, stihlo za námi přijet
divadlo Koloběžka s vánoční pohádkou „O veselém vánočním stro-
mečku“. Vánočními besídkami jsme se naladili na vánoční svátky. Spo-
lečně všechny děti i zaměstnanci školy usedli ke štědrodopolední sva-
čině, dohromady si zazpívali koledy a zkusili si pár vánočních zvyků
(rozkrojení jablka, hod střevícem apod.). Téměř před samotným pří-
chodem Ježíška ještě naši před školáci vystoupili s pásmem vánočních
básní a písní na Masarykově ná městí. Děkujeme všem, kteří s námi spo -
lupracují, zřizovateli školy, kterým je Město Přelouč, za jeho podporu. 

Všem dětem, rodičům i čtenářům Roštu přejeme mnoho štěstí, ra-
dosti, smíchu a pevné zdraví v novém roce.

Těšíme se na společné zážitky v roce 2025.
Mgr. Renáta Kalinová

Vždy něco končí a něco nového začíná. Stejně tak jsme se i my
po skončení letních prázdnin těšili na malé kamarády, kteří při-
jdou do naší mateřské školy úplně poprvé a to na malá Koťátka
a Rybičky. Věříme, že se těšili také oni. I když se některým zpočát-
ku zastesklo při ranním loučení s rodiči, tak se malé děti zadapto-
valy bez větších problémů. Postupně si zvykaly na nové prostředí,
nové kamarády a paní učitelky. 

Všechny barvy podzimu, chystejme se na zimu 
aneb malé ohlédnutí za uplynulým podzimem
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Koncerty probíhaly od dubna do listopadu, každý měsíc jeden. Na-
ším cílem bylo ukázat, jak rozmanitá hudba může být – od majestát-
ních zvuků varhan, přes komorní hudbu až po skladby, které známe
z běžného života, ale zní úplně jinak, když jsou hrané naživo. Jedním
z vrcholů sezóny bylo vystoupení přeloučských hudebníků při příleži-
tosti oslav 140. výročí znovuvysvěcení našeho kostela. Tuto sobotu

19. října nás navštívil i královehradecký biskup Mons. Jan Vokál. Kostel
byl opravdu plný a dílo Popelka Nazaretská se vydařilo.

Co však udělalo Svatojakubské koncerty výjimečnými, nebyla jen
hudba. Po každém koncertu jsme se setkali na faře, kde měli návštěvníci
možnost promluvit si s hudebníky, sdílet dojmy a jen tak si popovídat.
Tyto chvíle byly plné neformální atmosféry a dobré nálady.

Celý projekt by nevznikl bez podpory města Přelouč, Pardubického
kraje a Ministerstva kultury, a také všech, kdo přiložili ruku k dílu. Patří
jim obrovský dík, stejně jako všem, kteří na koncerty přišli a vytvořili
nádhernou atmosféru.

A co dál? První sezóna Svatojakubských koncertů byla krásným za-
čátkem. Už teď se těšíme na další ročník, který chceme obohatit o nové
hudební zážitky. V roce 2025 plánujeme připomenout krásu našich var -
han ještě více, neboť slaví krásné 333. výročí! Doufáme, že si opět najdete
cestu do kostela sv. Jakuba a stanete se součástí této kulturní tradice.
Děkujeme za vaši přízeň a těšíme se na vás na dalších koncertech!

Za tým organizátorů, Lucie Hadáčková

To vše v našem Domově klienti v advent-
ním čase zažívají a my jsme svědky toho, jak
velkou radost jim to do života přináší. Slzy do-
jetí, když k nim anděl, čert a Mikuláš přijdou až
k lůžku a předají jim sladkou nadílku, spoko-
jenost, když se pustí do vykrajování lineckého
těsta, aby si ho po upečení sami promazali
a do zdobili. 

Každoroční velkou událostí je Vánoční ne-
děle. V tento čas se náš Domov z části promě-
ní na adventní jarmark, kde si mohou klienti
nakoupit dárky pro své blízké. Odpoledne se
v naší jídelně koná hlavní část programu. Již
tradičně se rozdávají dárky, které našim senio -
rům zakoupili zaměstnanci společnosti Kie -
kert-CS. Je úžasné, že všech 155 přání najde
každý rok svého dárce, který zakoupenou věc
vlastnoručně zabalí a mnohdy doplní i o vlas t -
noručně psané blahopřání šťastných Vánoc.

Poté si všichni společně užijeme vánoční kon -
cert, tentokrát v podání žáků ZUŠ Ohniváček.

Jakmile se přiblíží čas vánočních svátků,
na stává klidnější část adventu. Naši klienti se
těší z návštěv svých blízkých, a samozřejmě
také ze svátečního pohoštění, které pro ně při-
pravují pracovníci kuchyně. Ať už jde o kra-
bičku s šesti druhy domácího cukroví, nebo
o tradiční oběd v podobě řízku s bramborovým
salátem. Radost mají také z dárků, které jim

kromě zaměstnanců Kiekert-CS nadělila ta-
ké Ježíškova vnoučata a zaměstnanci Czecho -
slovak Group. 

V adventním čase jsme svědky opravdu
ne spočet okamžiků, které umí na tvářích na-
šich seniorů vykouzlit úsměv a vděčný pohled
v očích. Děkujeme všem, kteří se na těchto
chvílích podíleli. D. Stráníková

Vše šlo podle plánu, jen květnové dvouden-
ní putování jsme nakonec rozdělili na dva růz -
né termíny a přidali tak ještě říjnovou cestu.
Do hromady šlo o 157 km, přičemž se jednot-
livých cest zúčastnilo čtyři až devět poutníků.
Kromě toho jsme v dubnu uspořádali propa-
gační cestu po východočeské Svatojakubské
cestě z Přelouče do Zdechovic a velký ohlas

za znamenal červencový cyklovýlet z Přelouče
do Choltic, na ten jelo 13 sportovců. Celkem
jsme tedy kolektivně ušli či ujeli v roce 2024 asi
200 km. Pokračovali jsme dále v rozšiřování
sítě svatojakubských milníků. Pokud jich v ro-
ce 2023 bylo 17, v následujícím roce jsme při-
dali dalších 17 kusů a to v Královéhradeckém,
Pardubickém a Středočeském kraji. Zvláštnos -

tí byla navíc svatojakubská deska na fasádě
arciděkanství v Kutné Hoře. Pro větší pohodlí
poutníků, kteří prochází přes naše město, jsme
na konci června u kostela sv. Jakuba v Pře -
 louči instalovali dřevěnou budku se svatoja-
kubským razítkem. Možnost noclehu v orlovně
využilo letos opět asi 40 pochodníků. Na jaře
jsme navíc uspořádali ve Vinotéce a galerii
Kotýnek, městské knihovně a vestibulu měst-
ského úřadu výstavu fotografií broumovských
kostelů – některé z nich leží na východočeské
Svatojakubské cestě. 

Matěj Pešta, Orel Přelouč

Advent je velmi speciální čas, který umí přinášet do srdcí našich seniorů mnoho radosti.
Na pomyslnou scénu života totiž vstupují důležité tradice, které vyvolávají mnoho milých
vzpomínek. Na vůni cukroví, které pekla maminka, na návštěvu Mikuláše a jeho družiny,
a také na společné strávený čas s rodinou při zdobení stromku a rozbalování dárků.

Domov u fontány Přelouč
Advent v Domově je prolnutý tradicemi, které umí zahřát u srdce

Čtvrtá sezóna turistického oddílu Orla Přelouč
Také ve čtvrtém roce své existence náš turistický oddíl putoval po Svatojakubské cestě.

V rámci šesti denních pochodů dokončil jihočeskou Svatojakubskou cestu a to v úseku od
Hluboké nad Vltavou na česko-rakouskou hranici a předtím ještě z Vlašimi do Tábora. 

Letošní rok byl pro Přelouč a její okolí ve znamení hudby. Po-
prvé jsme měli možnost zažít Svatojakubské koncerty – sérii hu-
debních večerů, které přinesly do našeho města nové kulturní zá-
žitky. Co na začátku byla jen myšlenka – oživit krásný prostor
kostela sv. Jakuba Staršího, se během několika měsíců proměnilo
v událost, která nadchla nejen milovníky hudby, ale i ty, kteří prostě
jen chtěli strávit příjemný večer ve společnosti krásných tónů.

Přesně to nabízí Dámský klub! Nezáleží na tom, zda jste věřící, nevě -
řící, mladší nebo starší – u nás je místo pro každou z vás. Dámský klub
je otevřený prostor pro všechny ženy, které chtějí sdílet své zkušenosti,
vzájemně se podpořit nebo si jen užít čas pro sebe. Společně pořá-
dáme zajímavé akce, jako jsou tematické workshopy, kreativní dílny,
diskuze na aktuální témata, ale také relaxační nebo benefiční aktivity.
Není potřeba žádná registrace ani předchozí zkušenosti – stačí chuť ně -
co nového zažít.

Přijďte se přesvědčit, že Dámský klub je místo, kde se každá žena
cítí vítaná a respektovaná. Máme připravené zajímavé programy, které
vás obohatí, a zároveň se tu můžete těšit na přátelskou atmosféru a pod -
poru. Káva a čaj zajištěno, vy můžete přinést něco dobrého na ochutná -
ní. Lednové téma navíc – háčkování. ☺

Fungujeme už od února 2024 a to také díky podpoře Pardubického
kraje. Přijďte! Těšíme se na vás!

Za ostatní dámy, Lucie Hadáčková

Milé dámy, hledáte místo, kde se můžete na chvíli zastavit, načerpat
inspiraci, poznat nové tváře a zažít příjemné chvíle v přátelské atmosféře?

Přijďte do Dámského klubu – prostor pro všechny!

Ohlédnutí za I. sezónou 
Svatojakubských koncertů v Přelouči

Římskokatolická farnost Přelouč
Masarykovo náměstí 48, 535 01 Přelouč
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Příslušný obecní úřad obce s rozšířenou pů -
 sobností zapíše na žádost sedmnáctiletého ři-
diče s písemným souhlasem jeho zákonného zá -
stupce do registru řidičů jako mentora tohoto
řidiče osobu, které bylo uděleno řidičské opráv -
nění pro skupinu B před více než 10 lety, a kte-

rá je posledních 5 let nepřetržitě držitelem ři-
dičského oprávnění pro skupinu B. Dále nepo -
zbyla-li tato osoba v posledních 5 letech právo
k ří zení motorového vozidla na území České
republiky a nebyla ve výkonu správního trestu
nebo trestu zákazu činnosti spočívajícího v zá -

kazu řízení motorových vozidel, jde-li o držite-
le řidičského průkazu nebo mezinárodního ři-
dičského průkazu vydaného jiným státem. Men -
torem nemůže být osoba, jenž má zadržený
řidičský průkaz, či v bodovém hodnocení za-
znamenány body. No a přirozeně se zápisem
sebe co by men tora do registru řidičů musí vy-
braná osoba souhlasit. V registru řidičů mo-
hou být zapsáni nejvýše 4 mentoři sedmnác-
tiletého řidiče.

(pokra čování příště)

Ing. Martin Moravec, Ph.D.,
dopravní specialista

Přednášejícím byl por. Bc. Radek Bendakovský z Krajského ředitel-
ství policie Pardubického kraje. Bohužel, účast nebyla taková, jak bychom
si představovali. Ti, co nelenili a dorazili, si odnesli NEJEN malý dárek,
ale také plno rad, jak se bezpečněji chovat v on-line prostoru. Pro vás,
kdo jste nemohli dorazit, alespoň několik odkazů o této problematice.

Nebuďte lhostejní k tomuto té-
matu a udělejte si čas na pře-
čtení několika rad od odbor-
níků. 

www.tonevymazes.cz, 
www.kybertest.cz, 
www.e-bezpeci.cz
nebo odkaz na YouTube se-

riál Jirka vysvětluje věci: Podvod -
níci, kteří se vydávají za Policii

Leoš Slavík, DiS.,
velitel 

Městské policie Přelouč

První lednovou sobotu potkáte Tři krále ve
Ště pánově, Turkovicích, Brlohu, Řečanech nad
Labem, Živanicích, Dědku, Cholticích, Volči, Pra -
vech, Strašově, Tetově, Újezdu u Přelouče, Pře -
pychách, Valech, Litošicích, Urbanicích, Svinča -
nech, Mokošíně, Jedousově, Sopřeči, Jedousově,
Sovoluskách, Bílé Vchýnici a Žáravicích.

V neděli pak v Bumbálce, Rohovládové Bě-
lé, Kasalicích, Litošicích, Mělicích, Mokošíně,
Urbanicích.

V týdnu pak potkáte malé koledníčky ve Va -
lech, Malých Výklekách, Zdechovicích a Kla-
drubech nad Labem, Selmicích, Tupesích, Ko-
lesách, Komárově, Trnávce a Lipolticích.

V Přelouči budou v ulicích hlavně ve čtvr-
tek 9. 1. a pátek 10. 1. 2025. Poslední koledníky
v našem regionu potkáte v sobotu 11. ledna 2025
v Semíně. Pokud vás koledníci nezastihnou do -
ma, můžete kontaktovat naši koordinátorku

na te. 731 598 915 a koledníky k vám ještě jed-
nou vyšle. 

Příspěvky je také možnost posílat také on-
-line pokladničkou, která je spuštěna celostát-
ně ještě před oficiálním zahájením sbírky na
www.tri kralovasbirka.cz. Zadáním PSČ určíte,
do které Charity bude Váš dar přesměrován.
Na každé pokladničce najdete QR kód, pomo-
cí něhož nás můžete též podpořit. 

V Přelouči najdete také statické pokladnič-
ky: v Amipě, knihovně, Vinotéce u Cestrových,
Vinotéce u Pavluši, v kavárně Kafe Kardamon
a v cukrárně. Tyto pokladničky jsou k dispozici
až do 12. 1. 2025.

Výtěžek sbírky půjde na nákup nových kom -
penzačních pomůcek, na pravidelná setkání
dětí s programem a setkání pěstounských ro-
din, provoz charitního šatníku – úhrada energií,
potravinová pomoc rodinám v nouzi, na výle-

ty s dětmi či rodinami v ne příznivé sociální si-
tuaci, na rekonstrukci klu bovny pro děti z NZDM
nacházející se v nepříz nivé životní situaci a ná -
kup po travin v mimo řád né situaci pro rodiny
v nou zi na Přeloučsku.

VÝSTAVA OBRÁZKŮ 
DĚTÍ MATEŘSKÝCH ŠKOL

Z PŘELOUČE A OKOLÍ
„MY TŘI KRÁLOVÉ JDEME K VÁM…“
V Městské knihovně v Přelouči a ve vestibu -

lu MÚ jsou v termínu 13. 12. 2024 – 13. 1. 2025
vystaveny obrázky dětí MŠ Kladenská Pře-
louč, MŠ Za Fontánou Přelouč, MŠ Chvaletice,
MŠ Valy, MŠ Semín, MŠ Malé Výkleky a MŠ Ve -
selí. Děkujeme všem dětem i paní učitelkám
a ře ditelkám, obrázky jsou skutečně krásné
a stojí za vidění… 

TRADIČNÍ TŘÍKRÁLOVÝ KONCERT
ŽÁKŮ ZUŠ PŘELOUČ

Vrcholem Tříkrálové
sbírky je Tříkrálový kon-
cert žáků ZUŠ Přelouč,
který se uskuteční 17. 1.
2025 od 17 hodin v Zá -
kladní umělecké škole
Přelouč, na který jste
všich ni srdečně zváni. 

+ K + M + B 2025

Mgr. Mirka Škávová, koordinátorka TKS

V klubu jsme dělali aktivity, které jsou spoje -
né s vánočními svátky, a zároveň jsme rozvíjeli
dovednosti našich dětí. Společně s dobrovol-
níky z NOVANTY děti pekly vánoční cukroví,
tvo řily adventní věnec a ozdobičky z malých
kamínků, což se ukázalo jako velmi oblíbená
činnost, u které děti setrvaly delší čas, učily se
trpělivosti a rozvoji jemné motoriky. Pozitivně
tuto činnost hodnotíme u dětí s poruchou po-

zornosti. Dobrovolníkům děkujeme za jejich čas
a pomoc v klubu.

Do klubu zavítal Mikuláš s čertem a andě-
lem. Za básničku, písničku a příslib zlepšení se
v chování nebo jiných dovednostech, dostaly
děti balíček s ovocem a perníčkem. Návštěva
to byla velmi příjemná, na kterou se budeme
těšit zase za rok. Vrcholem prosince je vánoč-
ní besídka. U společného stolu jsme si povídali

o tradicích Vánoc, zvycích a přáních. Tentokrát
jsme si vyslechli Vánoce ve čtyřech podobách.
Jak je tráví děti z Ukrajiny, Česka, Vietnamu
a romské děti. Bylo to velmi hezké a poučné
povídání a děti tak poznaly tradice jiných kul-
tur. Velké těšení pak bylo na dárky. Děti pod
stromečkem našly stavebnice z lega, korálky
na tvoření a náčiní na sport – balóny, činky na
posilování, košíčky na badminton, kytaru nebo
ukulele. Děti se v poslední době věnují hraní na
kytaru s naší dobrovolnicí Nikol, a protože je to
baví a jsou šikovné, tak je třeba rozvíjet jejich ta -
lent. A třeba jednou založíme v klubu i kapelu. ☺

V lednu a v únoru se zaměříme na nové té-
ma Je internet hrozba? V dnešní době je internet
běžnou součástí života, který je denně využí-
ván, a troufáme si říct, že už si bez něj ne do -
kážeme představit svět fungovat. Je nutné dě -
ti opakovaně seznamovat s tím, jaké jsou jeho
pozitiva, ale také musí znát nebezpečí, které je
opravdu veliké. Jedná se o různé podvody, zne -
užívání fotografií, či sdílení osobních údajů. Za-
měříme se také na téma umělé inteligence. Hned
po Novém roce nás čeká tradiční Tříkrálová
sbír ka ve dnech od 4. 1. 2022 – 12. 1. 2025, do
které jsme všichni zapojeni.

Na závěr nám dovolte, společně s dětmi, Vám
popřát pevné zdraví, mnoho osobních i pra -
covních úspěchů a ať jste po celý nový rok ob-
klopeni láskou, štěstím a harmonií. A vykročte
tou správnou nohou…☺ Mirka Škávová

Lednový program hokejbalu v našem areálu!
36. ročník Zimní hokejbalové ligy

Hrací termíny: 
Základní část                   4. 1. + 5. 1. + 12. 1. + 18. 1. + 19. 1. + 25. 1. + 26. 1.
                                11:00 h – 16:00 h 

Play-off – Semifinále       8. 2. 
     – Finálový den   15. 2. – 10:30 h – 15:00 h

Výsledkový servis
Muži:
HBC Svítkov Stars Pce „B“ – HC Jestřábi Přelouč          3:5 (2:2, 1:2, 0:1)
G+A: Pospíšil (Pataki), Svoboda (Hejhal), Štefanský (Tesák), 
     Pospíšil (Čermák), Čermák (Moravec).

HC Jestřábi Přelouč – HBC Hradec Králové 1988 „B“    3:4 (1:1, 2:1, 0:2)
G+A: Dostál (Hejhal), Moravec (Dostál), Dostál (Moravec)

Tabulka – 2. Liga – východ
1.   HC Jestřábi Přelouč                        10     7    0    0     3       37:24      21
2.   HbC Chlumec nad Cidlinou           10    6     1     1     2      36:25      21
3.   Ježci Heřmanův Městec B               9     5     1    0     3      45:33      17
4.  HBC Hradec Králové 1988 B          10     4     2    0     4      38:37      16
5.  SK Prachovice                                   8     4    0    0     4       34:33      12
6.  TJ Sršni Svitavy                                 9     3     1     1     4       33:45      12
7.   HBC Pardubice B                            10     3     1    0    6       42:39      11
8.  HBC Svítkov Stars Pardubice B      10     3    0     1     6       26:42     10
9.  SK Hokejbal Letohrad B                 10     2    0     3     5       34:47       9

SŽ:
TJ Lokomotiva Česká Třebová – HC Jestřábi Přelouč   2:7 (0:2, 0:0, 2:5)

G+A: Tesař, Tesař, Tesař, Tesař (Gruncl), Gruncl (Tesař, Král), 
     Tesař (Špulák), Tesař.

HBC Svítkov Stars Pardubice – HC Jestřábi Přelouč 
G+A: Gruncl (Tichý), Křemenák, Tesař 19:3 (6:3, 6:0, 7:0)

Tabulka – Liga SŽ – východ
1.   HBC Svítkov Stars Pardubice          9     8    0     1    0     102:8       25
2.   HBC Hradec Králové 1988               9     8    0    0     1       73:29     24
3.   HBC Pardubice – Modrý Tým        10     7     1    0     2     125:11      23
4.  Ježci Heřmanův Městec                   9     4    0    0     5       35:64     12
5.  TJ Lokomotiva Česká Třebová        8     3    0    0     5       23:110      9
6.  HC Jestřábi Přelouč                         9     2     1    0    6      39:66       8
7.   SK Hokejbal Letohrad                    10     1     1     1     7       35:65       6
8.  HBC Pardubice – Bílý Tým             10     1    0     1     8       31:110      4

MŽ:
HC Jestřábi Přelouč   –   Ježci Heřmanův Městec                        2:5
                                    –  TJ Sršni Svitavy                                      3:2
                                    –  HBC Hradec Králové 1988                     3:1
                                    –  Ježci Heřmanův Městec                        2:4
                                    –  HBC Pardubice (bílá)                             3:12

Přípravka:
HC Jestřábi Přelouč  –   HBC Svítkov Stars Pce (bílá)                 3:8
                                    –  HBC Liberec                                           1:0
                                    –  HBC Svítkov Stars Pce (černá)              4:8
                                    –  HBC Hradec Králové 1988                     3:4

Minipřípravka:
HC Jestřábi Přelouč  –  HBC Pardubice (bílá)                             6:8
                                    –  HBC Prachovice                                     2:1
                                    –  HBC Pardubice (modrá)                        3:3
                                    –  TJ Sršni Svitavy                                      2:6

Více na www.hcjestrabi.cz 

Informace Charity Přelouč
Pražská 14, Přelouč, tel. 731 402 371, www.prelouc.charita.cz, charita.prelouc@gmail.com

Prosinec je měsíc, na který se těší zejména děti. Pro dospělé je to více stresující období,
aby stihli všechno připravit na Štědrý den. Vánoce by však měly být o pohodě, setkávání
a odpočinku.

Co se děje v Jakub klubu

Tříkrálová sbírka 2025
O prvním lednovém víkendu, tedy 4. a 5. ledna 2025, vypukne Tříkrálová sbírka, která

bude probíhat až do 12. 1. 2025. Do našich domovů zavítají tři králové, kteří Vám budou přát
štěstí, zdraví a Boží požehnání. Děkujeme, že jim otevřete dveře svého domu a také, že se
rozhodnete přispět jakoukoliv částkou do kasiček koledníků a tím podpořit i činnost našich
služeb. Každá zapečetěná pokladnička je označena razítkem příslušného úřadu a samo-
lepkou s červeným charitním logem. Můžete požádat o předložení průkazky, která je pode-
psaná ředitelem Charity. Číslo průkazky musí být shodné s číslem pokladničky. Dárci mohou
využít také QR kód, který je na pokladničce. 

Městská policie Přelouč nás informuje

Tak by se ve zkratce dala nazvat beseda, která proběhla 11. 12.
2024 v místním kino sále.

Počítačová kriminalita 
aneb Jak se nestat obětí podvodu

Pravidla silničního provozu 73
Mentoring sedmnáctiletému řidiči nemůže zabezpečovat kdokoliv; z důvodů zajištění bez -

pečnosti silničního provozu jsou na mentora kladeny poměrně přísné, ale logické požadavky. 

HC Jestřábi Přelouč
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konec zřízen písečník. Myšlenka byla poně-
kud oživena roku 1938, kdy psal deník Vý-
chod, že město, resp. okresní výbor, přeci jen
chce vybudovat okresní chorobinec, počítalo
se dokonce až s 200 lůžky a nákladem 4 mi-
liony korun, zůstalo ale jen u plánů. Více jak
padesátiletý proces tím skončil a nastřádané
finanční příspěvky byly užity k jiným účelům.

Použitá literatura a prameny (výběr):
LEDR, Josef. Dějiny města Přelouče nad Labem. Pře -
louč: Knihtiskárna Otakara Ludvíka, 1926. 539 s.
ROSŮLEK, Karel František. Pardubicko, Holicko,
Přeloučsko. Díl III. Místopis. V Pardubicích: Vydá-
no péčí Agitačního výboru pro vydávání mo-
nografie školního okresu, 1909. 588 s.
TETŘEV, Jan; VINCENCIOVÁ, Hana. Dějiny měs -

ta Přelouče: díl třetí, 1848–1918. Přelouč: Město
Přelouč, 2004. 307 s.
Státní okresní archiv Pardubice, fond Archiv
města Přelouč, Kniha pamětní (1836–1926) a Kni -
ha pamětní (1927–1957)
Databáze k historii Přelouče vypracovaná
Mgr. Janem Tetřevem

Mgr. Matěj Pešta

Při výjezdu z Kladrub nad Labem směrem
na Kolesa se u domu čp. 83 nachází na Pře-
loučsku nepříliš častá socha Anděla strážce
(či strážného). O její historii máme poměrně
dost informací. Z nápisu na památce se od-
vozuje datace dokončení díla (1720). Uvede-
ná latinská slova Ex Voto se vykládají též ja-
ko „Ze slibu Bohu“ a nebyla zvolena náhodou.
Uvádí se totiž, že tato pískovcová barokní so-
cha mohla vzniknout jako poděkování za zá-
chranu dítěte. Bližší okolnosti ale nezjistil již
začátkem 20. století ani významný východo-

český archeolog a památkář Václav Diviš. Pů -
 vodně se socha nacházela v lese, asi 100 me -

trů od současného umístění. Po rozšíření zá-
stavby a vykácení lesa bylo ale dílo schováno
u vysokého zahradního plotu a kolemjdou-
cím tak téměř skryto. Proto zasáhli tehdejší
památkáři a sem, do lokality Na Jelenišťa-
tech, byla přenesena roku 1906 a to na ná-
klad tehdejšího ředitele hřebčína Rudolfa Mo -
tlocha. 

Na základové desce je podstavec o roz-
měrech zhruba 90x63 cm s předstoupeným
profi lem, zakončený je několika římsami. Ná-
sleduje hlavní vysoký podstavec s prostým
nápisem „Ex Voto/1720“. Na dvou zdobnějších
hlavicích je konečně velká socha anděla, kte-
rý uka zuje malému chlapci směrem vzhůru.
Dí vá se na chlapce a drží jej za ruku. Litera-
tura uvádí, že památka je vysoká 3 až 3,5 m.
Autor není známý. Od roku 1958 je socha pa-
mátkově chráněna a nyní je v dobrém stavu.

Co vy na to? Začnete věřit na Anděly strážné?
Já na ně věřím a žiju. Jak se říká, věř a víra tvá tě
uzdraví.
                          Text+foto:   Jiří Rejl (kurziva) 
                                              a Matěj Pešta

Fotohádanka 
z Roštu č. 12

Správná odpověď zněla: „Výřez z barevného snímku z roku
1978 zobrazuje rozestavěný panelový dům čp. 1306–1307 
v ulici Obránců míru. Vedle jsou základy domu čp. 1304–1305,
v pozadí gymnázium a velmi zajímavá je zahrada v místech
budoucí školní jídelny. Fotografii pořídil z okna bytového do-
mu čp. 1061–1064 v ulici K. Čapka Ing. Pavel Deršák.“

Omluva redakce: Velice se omlouváme za fotografii pro-
sincové fotohádanky, která byla při finální grafické úpravě
Roštu oříznuta a bylo velice těžké správně místo definovat. Přes -
to do redakce dorazily správné odpovědi a všem správným
luš titelům velice gratulujeme a všem čtenářům se ještě jednou
omlouváme.

V rámci losování se výhercem stal Miroslav Holý, gratuluje-
me. V redakci Roštu je připravený malý dárek. Odpovědi na
první fotohádanku v novém roce 2025 zasílejte na mail:
rost@mestoprelouc.cz a děkujeme za přízeň. 

Dříve se ve městě nacházel špitál (útulek
pro přestárlé, nemocné a chudé). Jeho histo-
rie sahá až do roku 1551, kdy jej zřídil David
Střela z Rokyc. Dařilo se jej udržovat až do
19. století a vystřídal několik sídel. Původně
šlo o dřevěnou budovu, která byla průběžně
opravována a obnovována do roku 1809, kdy
vyhořela. Nacházela se v místech domu čp. 12
v Pražské ulici, kde je nyní autoškola. Do roku
1823 žili špitálníci v provizoriích a poté měli no -
vě k disposici dům čp. 94 v Pražské ulici (u vý   -
jezdu z kruhového objezdu). Odtud se ale mu -
seli po roce vystěhovat do nově zbudovaného
objektu čp. 234, který byl již vystavěn s tím,
že bude sloužit jako špitál (stál u světelné kři-
žovatky v Arnoštově ulici, dnes už neexistuje).
Nakonec se jeho obyvatelé přestěhovali ro-
ku 1903 do novostavby čp. 433 v ulici Za Fon-
tánou, který slouží jako dům se sociálními by-
ty dodnes.

V 60. letech 19. století bylo zřejmé, že s bu -
dovou špitálu čp. 234, která je v pramenech
označována také jako městská nemocnice, je
třeba něco udělat. V praxi totiž nesloužil pří-
liš dobře jako zdravotnické zařízení, ale spíše
měl funkci chudobince. Byla tedy nově vyví-
jena snaha o vybudování skutečné městské
nemocnice.

Tehdy totiž také existoval samostatný pře -
loučský okres a bylo záhodno mít tedy i okres -
ní nemocnici. Vznikl konkrétní plán na výstav-
bu tohoto zdravotnického zařízení. Myšlenku
rozvíjeli zejména tehdejší přeloučští tahouni.
Občanská záložna získala v roce 1872 pozemek
v lokalitě U kříže kousek od špýcharu, zhruba
naproti domu čp. 280 v Pražské ulici. Nemoc-
nice se tak měla nacházet na velkém pozem-
ku přibližně mezi dnešní Pražskou ulicí a Kré-
tou vedle dnešní prodejny Amipa, sem tehdy
městská zástavba ještě příliš nezasáhla. Po-
zemek byl odkoupen od paní Karoliny Marty-
sové z Vídně, šlo o plochu 1 jitro a 1324 čtver-
cových sáhů, tedy asi 10 500 m2, cena byla
celkem 850 zlatých. Uvádí se také, že k reali-
zaci nemocnice dal podnět Jan Dítě, význam-
ná postava přeloučské historie, jehož bustu
máme v městském parku. V roce 1873 daro-
val 200 zlatých do stavebního fondu a až do
roku 1889 pak aktivně sháněl
finanční prostředky z různých
zdrojů (sbírky, příspěvky od
měs ta, Občanské záložny a jed -
notlivců). Roku 1874 bylo do-
konce v plánu budoucí nemoc-
nici pojmenovat po císaři Fran-
tišku Josefu I.

V roce 1889 odevzdal Jan
Dí   tě přeloučskému okresní-
mu za stu pitelstvu vkladní kníž -
ku s část kou 19 289 zlatých
a 15 krej carů. Z toho 500 zla-

tých věnovala císařovna Alžběta (1837–1898),
dalších 500 zlatých Občanská záložna a dal-
ší finance kromě již jmenovaných ještě místní
cukrovar, Obchodní akciová společnost, živ-
nostenská společenstva či státní dráha (ta
konkrétně 200 zlatých). Roku 1889 přikoupil
okresní výbor sousední pozemky (od Václava
a Anny Maternových), to vyšlo na 1237 zla-
tých. Okresní výbor, resp. zastupitelstvo, se
také snažil a v dalších letech získal dalších
19 715 zla tých. Finanční výhled byl poměrně
optimistický.

V letech 1891–1894 došla situace tak dale -
ko, že byl připraven konkrétní projekt ke stav -
bě (jen pro porovnání – tehdy žilo ve městě asi
3600 obyvatel). Dnes se tato nesmírně zají ma -
vá dokumentace nachází ve Státním okres -
 ním archivu Pardubice, ve fondu Okresní správ -
 ní komise Přelouč. Jde o soubor padesáti ku sů
písemností, který obsahuje rozpočty, spisy, plá-
ny, řezy a vizualizace. Můžeme z něj soudit, že
v areálu nemocnice měla být hlavní budova,
infekční pavilon, pavilon pro choromyslné,
umrlčí komora s pitevnou a nakonec kuchyň
a prádelna. Některé z nich měly být podskle-
pené, hlavní budova s prvním patrem. Mezi
pavilony neměla chybět parková úprava, po-
čítalo se se dvěma studnami. Nicméně i v prů -
běhu zmíněných tří let docházelo ke změ-
nám. Rozpočet například klesl z původních
66 tisíc zlatých (1891) na 45 tisíc zlatých (1894)
a už se nepočítalo s budovou pro choromysl-
né. Také původní vizualizace hlavní budovy
prošla změnou a neměla být již tak honosná
a velká (viz přiložené ilustrace, za fotografie
děkuje autor Dr. Tereze Siglové). Každopádně
jednotlivé objekty měly být provedeny v teh-
dy moderním pozdně historizujícím slohu a na
projektu pracovalo Technické oddělení pro
stavby pozemní, silniční a mostní Zemského vý -
boru Království českého. Areál měl být dle plá -
nu z roku 1894 o rozměrech zhruba 55x110 me-
trů. Můžeme snad říci, že v plánovaném pro-
storu by tak dosahoval od dnešní Pražské
ulice přes ulici Jahnovu až po ulici Nad Krétou
a měl by plochu odpovídající zhruba Masa-
rykově náměstí. Hlavní budova měla mít roz-
měry asi 40x10 metrů, byla tedy asi o polo-

vinu menší než je tzv. stará škola na Masary-
kově náměstí.

Na přelomu 19. a 20. století ale nastal útlum
a tak se v zápisu městské kroniky za rok 1901
dočítáme, že nemocenská pokladna a okres-
ní zastupitelstvo upozornilo okresní zastupi-
telstvo, že je třeba s přípravou pohnout. Tehdy
došlo k zásadní změně – nemocnice již neby-
la plánována v původní lokalitě, ale spíše „me-
zi dráhou a okresní silnicí za hřbitovem“. Okresní
výbor a městské zastupitelstvo tedy provedlo
směnu pozemků, která byla dokončena roku
1903. V roce 1908 toto nové místo ohledal zna-
lec zemského výboru. Budoucí areál nemocni -
ce měl plochu 14 980 m2.

Publikace Pardubicko, Holicko, Přeloučsko pí -
še, že „v přítomné době“ (asi 1909?) bylo ve sta -
 vebním fondu celkem 137 175 korun a 49 ha léřů.
Z toho stavební pozemek byl v ceně 4 174 ko-
run, vklad v Občanské záložně 66 814 korun
78 haléřů a vklad v Okresní hospodářské zá -
lož ně 66 186 korun 71 haléřů. Částka tedy opět
značně vzrostla. Nicméně současně v roce 1909
musela městská rada urgovat další proces –
opět se přijel podívat znalec ze zemského vý-
boru, ale stále k ničemu nedošlo. Již zmí něné
Par dubicko, Holicko, Přeloučsko uvádí kolem ro -
ku 1909 v závěru odstavce o nemocnici velmi
za jí mavou informaci. Bylo v plánu, že až vzros-
te kapitál na 400 000 korun, začne se stavět.

Celý komplikovaný proces ale nakonec vy-
šuměl do ztracena, snad i kvůli celospolečen-
ským změnám způsobeným první a druhou
světovou válkou. Městská kronika píše o ne-
mocnici naposledy v roce 1927. Okresní zastu-
pitelstvo tehdy chtělo naspořené finance vy-
užít spíše na stavbu sociálního domu, ale
městský radní Vanča s tím nesouhlasil – chtěl
raději finance vrátit z okresu zpět na město.
Nakonec městská rada zřídila komitét sestá-
vající z členů zástupců města i okresu a byla
snaha spíše o „zřízení chudobince, chorobince
a sirotčince“, tedy snad o jakési univerzální za-
řízení. Další postup ale už nenastal a městská
kronika o nemocnici už dále vůbec nepíše. Na
místě plánované nemocnice u hřbitova byl na-

O nerealizovaném projektu
přeloučské městské nemocnice

Každý Přeloučan ví, že nemocnici v Přelouči nemáme. Na přelomu 19. a 20. století byla
ale dosti reálná představa o konkrétní podobě této instituce a jejím areálu a pra covalo
se i na finančním zajištění tak náročné stavby. Podívejme se v dnešním článku, co o pře-
loučské nemocnici vlastně víme.

Drobné kamenné památky Přeloučska. 
Socha Anděla strážce (strážného) 
v Kladrubech nad Labem

Tento měsíc zavítáme do Kladrub nad La-
bem, stojí tam Anděl strážce, neboli Anděl
strážný. Je to náboženský pojem označující
nadpřirozenou netělesnou bytost (anděla),
která je určena jednotlivci k jeho ochraně. Ji-
nak Anděl strážce má svůj svátek, který se sla -
ví 2. října. Kdo z vás má doma anděla? Já jich
mám jenom 12 a jejich po čty neustále rostou,
jsou to prostě moji ochránci, ale ta ké ochrán-
ci mých kamarádů, kteří mě na vštěvují.
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Tajenka prosincové křížovky zněla: Dobré ráno, Vietname. Tento film
se stal vítězným filmem v rámci 25. ročníku Cen Františka Filipovského
za da bing v roce 2019. Novou výherkyní se stala Eva Měcháčková, gra-
tulujeme. Malý dárek je připravený v redakci Roštu. Těšíme se na vaše

od povědi v rámci nového seriálu pro rok 2025 z oblasti významných
čes kých vynálezů, které zasílejte na mail: rost@mestoprelouc.cz nebo
volejte na telefon 466 094 103. 
Všechny tajenky (křížovka, doplňovačka, fotohádanka) hlásit do 15. 1. 2025!

Tajenka prosincové doplňovačky:
David Novotný

David Novotný získala Cenu Františ -
ka Filipovského za nejlepší mužský herec -
ký výkon v dabingu v rámci 25. ročníku
v roce 2019 za roli Adriana (Robin Wil-
liams) ve filmu Dobré ráno, Vietname. 

V rámci losování se výherkyní stala
Anna Jirásková, gratulujeme. V redakci
Roštu je připravený malý dárek. Také pro
rok 2025 pro vás máme připravené luš-
tění a pro výherce nové ceny. Odpovědi
na první doplňovačku roku 2025 zasílej-

te jako vždy do redakce Roštu na mail: rost@mestoprelouc.cz. 

DOPLŇO-
VAČKA

Tajenku dopl -
ňovačky, kte -
rou je …, na-
jdete v pro -
středním řád-
ku.
1. Pluhy se
tře   mi radlice -
mi. – 2. Části
seznamu. –

3. Ně kolik souprav. – 4. Malé palce. – 5. Prodejny novin. – 6. Podlé
činy. – 7. Trnky (zdrobněle). – 8. Převahy. – 9. Trezory (zastarale). –
10. Malé pily. – 11. Horečky. 

Doplňovačka leden 2025         Významný český vynálezce …

Do roku 2024 jsme po dlouhé době vstoupili opět s kalendářem Pře-
louče s obrázky Iva Štěpánka. Při jeho přípravách se ukázalo, jak obtížné
by bylo sestavit kalendář z dosud nepublikovaných obrázků. Pokud by-
chom trvali na tom, že by měl obsahovat nové přeloučské motivy, není
možné takové obrázky v odpovídajícím počtu a zachycených ročních ob -
dobích dohledat. Problém nastal ale i u obecných motivy. Příliš se liší tva-
rem, mnohdy i vyvíjejícím se stylem. (Možná by to šlo, kdyby se věci chopil
nějaký zapálený odborník…) Kalendář tak zůstal jakýmsi kompromisem
a připomněl výjevy známé již z několika starších kalendářů. V kalendáři
byl poprvé publikován rozsáhlejší životopis a soupis tvorby Iva Štěpánka.
Tento text se následně stal základní osnovou pro deset článků v Roštu,
přednášku a přeloučskou výstavu.

Vrcholem připomínek se staly dvě souběžné podzimní výstavy. Trou-
fám si tvrdit, že každá z nich připomněla Iva Štěpánka dosud nevídaným
způsobem. Na klasické přeloučské výstavy z předchozích dvou desetiletí
se snažila navázat výstava ve výrovském mlýně ve Břehách. Bylo radostí
připravit výstavu právě pro toto krásné místo. I když byla výstava otevřena
pouze dvě odpoledne v týdnu, lidé si na ni cestu
našli. Vystaveno bylo 44 maleb Iva Štěpánka. Po -
prvé se jednalo o skutečný průřez jeho tvorbou.
Nejstarší datované obrázky byly vytvořeny na
podzim roku 1989, nejmladší pak roku 2017. Mezi
obrázky, které zatím nebyly vystaveny, patřily
prvotiny převážně drobnějších rozměrů. Pečeť
počátků nesly i jejich rámy a pasparty, Ivo Ště-
pánek si je do počátku 90. let často vyráběl a bar -
vil sám. Ti, co chtěli vidět spíše něco klasického, se
jistě také dočkali. Vystavováno bylo několik maleb
do kalendářů, až na jednu výjimku zachycovaly
všechny výjevy z Přelouče. Většina z nich sou vi -
sela s prvním malovaným přeloučským kalendá-
řem Iva Štěpánka pro rok 1999. K zhlédnutí pak
byly nakonec i malby, které si někteří návštěvníci
mohli pamatovat z poslední výstavy v Divišově
vile roku 2017.

Výstava byla zahájena 14. září vernisáží. Nikdo
dopředu netušil, za jak dramatických okolností se
bude odehrávat. Jednalo se o den, kdy stoupaly
hladiny řek a potoků a vernisáž se několik hodin
před zahájením stala nejistou. (Sám jsem ten den
tahal pytle s pískem a vynášel cennosti na půdu.)
Je až s podivem, že se nakonec uskutečnila zcela
podle plánu. Vedle úvodního mluveného slova

starosty Břehů Pavla Jiravy a kurátorky a výtvarnice Jarmily Jiravové,
k nimž jsem přidal také něco vět, zaznělo i několik originálních autor-
ských písní Ondřeje Vojtěcha, hudebníka známého z řady pardubic-
kých uskupení, ale mj. i pedagoga přeloučského GYGRu. Hudba to roz-
hodně nebyla výplňková a pouze dobré chuti při pojídání chlebíčků
sloužící, dodala akci další rozměr. Je potřeba se zmínit i o hojné účas-
ti na této vernisáži, překvapující a velmi příjemné. Závěr výstavy se
pak 19. října prolnul s velkou místní akcí, připomínající 510 let výrov-
ského mlýna.

Přeloučská výstava byla v mnohém jiná. Počítal-li jsem správně, v jed-
nom výstavním sále KICMP se sešlo 240 exponátů. Výstavu bylo možné
vnímat jako jakýsi obrazový doprovod článků v Roštu, s nimiž jednotlivé
části výstavy korespondovaly. K vidění tu byly některé rané výtvory pro
Agru, Zlatou přilbu, setkání kamarádů i pro radost, malované lahvičky,
PF, pohlednice, obaly potravin a reklamní materiály, různé práce pro
město Přelouč, kalendáře i knižní ilustrace. Převládaly výjevy reprodu-
kované, ale i zde bylo možné zahlédnout některé originály – placky (tro-
feje) ze setkání kamarádů, drobné malby vojenských uniforem nebo třeba
menší malby z pozůstalosti. Výstava se bez vernisáže i oficiálního ukon-
čení uskutečnila ve dnech 7. 9. – 14. 12.

Na závěr bych rád poděkoval všem, kteří se na výše uvedených při-
pomínkách podíleli, zapůjčili exponáty, umožnili konat výstavy, po-

mohli výstavy instalovat i odinstalovat apod. Jmenovitě jsou to přede-
vším – Ivana Štěpánková, Matěj Pešta, Ivana Černíková, Miloš Šťovíček,
Jarmila Jiravová, Vít Bouček, Pavel Jirava, Ondřej Vojtěch a Marcela
Gryčová.

Text Martin Štěpánek, fotografie Marcela Gryčová

Ze života Iva Štěpánka Závěr

V loňském roce, roce nedožitých sedmdesátin, bylo věnováno
dost pozornosti tvorbě Iva Štěpánka, v mnohém neoddělitelné od
Přelouče, kde prožil celý svůj život. Na závěr je jistě na místě zreka-
pitulovat, a tím uzavřít loňské připomínky tohoto výtvarníka-samo -
uka. A v neposlední řadě je jistě i slušné poděkovat všem, kteří se na
těchto aktivitách podíleli.

O tom, jak byl Ivo Štěpánek roku 2024 připomínán

Záběry z vernisáže ve Břehách 14. září, na kytaru hraje Ondřej Vojtěch Část expozice ve výrovském mlýně ve Břehách 
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